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GLASILO KOLEKTIVA PODJETJA »GRADIS«

DELAVSKI SVET JE RAZPRAVLJAL ♦ DELAVSKI SVET JE RAZPRAVLJAL

Sprememba 
startnih osnov
Delavski svet je potrdil skupni zaključni račun podjetja za lansko leto — 
Rezultati gospodarjenja so nekoliko slabši kot lani — Naslednje leto praznujemo 
tridesetletnico podjetja

V četrtek 28. februarja je imel de
lavski svet podjetja redno sejo, na 
kateri je sprejel skupni zaključni 
račun za leto 1973, novo besedilo 
Pravilnika o stanovanjski gradnji za 
delavce Gradisa ter spremembo 
Pravilnika o nagrajevanju organiza
torjev proizvodnje.

Od prejšnje seje je bila izpolnjena 
haloga, ki jo je dal delavski svet od
boru za načrtovanje in notranjo de
litev, kateri je izdelal predlog za 
spremembo startnih osnov za delitev 
osebnih dohodkov. Delavski svet je 
to predlog osvojil in ga dal v obrav- 
havo kolektivom TOZD z rokom do 
10. 3. 1974 tako, da bo mogoče spre- 
mebmo upoštevati že pri obračunu

v strukturi celotnega dohodka pove
čali stroški poslovanja, material in 
surovine, amortizacija in drugi po
slovni stroški (prav za toliko se je, 
čeprav je dohodek v absolutnem 
znesku višji za 15,7 %>. Iz dohodka 
so se pokrili v vsaki TOZD v prvi 
vrsti osebni dohodki ter pogodbene 
in zakonske obveznosti, nadalje pa 
je bilo potrebno razporediti sredstva 
na sklad skupne porabe, na rezerve 
TOZD ter skupne rezerve v gospo
darstvu, upoštevati še obveznost za 
posojilo za nerazvite republike ter 
predvideti, koliko bo možno razpore
diti sredstev ostanka dohodka v po
slovni sklad, ki se oblikuje pri vsaki 
TOZD. Pri tem je opaziti velik po-
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osebnih dohodkov za obračunsko do- rast pogodbenih in zakonskih obvez
nosti) 75,8 %> kar je v prvi vrsti 
vzrok novih načinov obdavčenja do
hodka TOZD. Sorazmerno so se 
zmanjšali zaradi tega prispevki iz 
osebnega dohodka, saj kaže poveča
nje izplačil za bruto osebne dohodke 
le 10,6 °/o povečanja medtem ko 
drugi podatki, ki obravnavajo čista 
izplačila osebnih dohodkov, kažejo 
veliko večje povečanje v primerjavi 
z letom 1972. Prav tako je večja ob
veznost za vlaganje sredstev za re

fco od 16. 2. 1974 do 15 3. 1974, ter 
se predvideva ponovno seja delav
skega sveta 14. 3. 1974. Sprememba 
to v tem, da se sedanje startne osno
ve za posamezna delovna mesta ozi
roma bolje za vsakega delavca po
veča v °/o in sicer se najnižja osno
va poveča za Iti,7 “/o, naj višja pa za 
M °/o, vmesne osnove se popravijo 
Po izračunu z uporabo obrazca: se
danja obračunska osnova x 1,077 +
0,54 = nova obračunska osnova.

Poročilo o skupnem zaključnem 
računu za leto 1973 so delegati — 
člani delavskega sveta prejeli že z 
vabilom na sejo. Podrobnejše pojas
nilo je bilo podano še na seji. Po 
sklenjenem samoupravnem sporazu
mu o združitvi v GIF Gradis so se ™ ^ .
rOZD odločile, da bodo imele skup- sklada vsake TOZD. 
a° knjigovodstvo po določilih zako
lu o knjigovodstvu, dočim sestavi 
vsaka TOZD svoj interni zaključni 
točun, ki obsega podatke o ugotov
ljenem celotnem dohodku, o delitvi 
dohodka, o virih sredstev, s katerimi 
upravlja posamezna TOZD, ter o dru-

zerve v
da mora TOZD za ta namen vnesti 
iz dohodka 2%. Tudi obveznost za 
posojilo nerazvitim republikam po 
zveznem oziroma republiškem zako
nu je za 14 °/o višja od leta 1972, 
osnova za to pa je višina poslovnega

3 Rezultati slabši
V splošnem je ugotovljeno, da se je 

finančni rezultat poslabšal v pri
merjavi z letom 1972 in so delegati 
v razpravi poudarjali, da je temu

podatkih, potrebnih pri odloča- vzrok predvsem v preveliki toleranci lavski svet naročil odboru za stan
ju o poslovanju vsake TOZD. ^ ---- - ------- J-~’ '------ J- -'--1do vsega, kar povzroča slabšanje re

zultatov. Bolj bi se morali boriti za
....................... ......... _____ upravičene razlike v cenah pri ma-

njihovo upravljanje pred sklenitvijo terialu, zlasti pa ni bilo dovolj skrb-

Delavci v TOZD upravljajo z vse- 
ud sredstvi, ki so bila prenešena v

pKO.t&&tLKa
Tudi delavci Gradisa so se širom Slovenije pridru

žili ogorčenim protestom v zvezi z noto italijanske vlade, 
ali, bolje rečeno, v zvezi s pohlepom italijanskih ireden
tističnih krogov po našem Slovenskem primorju in po 
delu Istre. Odločno zavračamo take težnje in protestira
mo proti temu, da se je tudi italijanska vlada vpregla 
v ta voz, ki diši po fašističnih časih, in zavračamo težnje 
sil, ki so bile premagane v drugi svetovni vojni. Naj 
nikomur ne pride na misel, da bi ogrožal našo ozemelj
sko nedotakljivost.

S sosednjo Italijo želimo živeti v dobrih sosedskih 
odnosih. Zato nas je vsebina note italijanske vlade tem
bolj začudila, ko tudi oni na ves glas — in to celo po 
predaji note — govore, kako žele isto, mmo delajo nekaj 
povsem drugega.

Lepa je naša slovenska Primorska, lep je vsak ko
šček naše zemlje. Preveč žrtev je padlo za to, kar danes 
mamo. Toda znali bomo braniti vsako ped naše zemlje, 
uspehe svojega dela in svoje revolucije. Reakcionarne 
sile v Italiji zaman butajo ob naše meje, kajti niti na 
misel nam ne pride, da bi se o čemerkoli pogajali, kar 
smo si priborili in kar je bilo vedno naše. In naj pri 
sosedu ne pozabijo, da smo ogromno žrtvovali za to, 
da bi bil mir v tem delu Evrope: odrekli smo se coni A 

Če oni zdaj stegujejo prste po coni B, potem naj se za
vedajo, da hočemo mi nazaj cono A, ki je bilo vedno 
slovensko ozemlje.

Kaj je torej bistvo ogorčenih protestov?
Vlada Ialije je v svoji noti z dne 11. marca izjavila, 

da današnje meje nima za dokončne, da vlada njena 
suverenost še vedno tudi nad bivšo cono B, se pravi vso 
Koprščino in Buje. Suverenost nad tem ozemljem je 
izgubila že zdavnaj, že takrat, ko so naše partizanske 
enote pognale fašiste tja, od koder so prišli. In smo na 
tej zemlji ostali in tudi bomo ostali!

Takšne neodgovorne izjave neke odgovorne vlade sc 
seveda povzročile upravičene in ogorčene proteste po 
vsej naši domovini. Tem se z vsem srcem pridružujemo 
tudi Gradisovci.

Naši voditelji so ob podpori vseh jugoslovanskih na
rodov in narodnosti vseskozi izjavljali in tudi dokazali, da 

_,,___________ _ „ _______ ____________________ _____ želimo živeti v miru z vsemi našimi sosedi, da naša poli
cije lnVtudit0kfit^ifevS,aTekateerkim] H tika temelji na dobrih sosedskih odnosih. Zato napad

na našo suverenost v enaki meri prizadeva vse naše de
lavce, občane in sploh vse ljudi v Jugoslaviji.

Nikomur nismo in ne bomo dopustili, da bi nas ogro
žal, krnil našo neodvisnost, suverenost in ozemeljsko 
nedotakljivost. To bi vsaj naši italijanski sosedje lahko 
že vedeli. Iz lastnih izkušenj!

del, predvsem dodatnih, ki niso bila 
predvidena, vendar upravičeno 
opravljena. Z analizami poslovanja 
za preteklo obdobje morajo TOZD v 
celoti ugotoviti vzroke upadanja fi
nančnega rezultata, kajti v letu 1974 
se mora situacija brezpogojno po
praviti. Tako so sklenili člani de
lavskega sveta in zahtevali, da izde
lajo direktorji TOZD, kjer je ugotov
ljeno poslabšanje rezultatov v pri
merjavi z letom 1972. posebno poro
čilo za delavski svet o vzrokih po
slabšanja ter o ukrepih, ki so jih na 
podlagi internih analiz in podatkov 
že sprejeli ali jih še bodo za izbolj
šane položaja v letu 1974.
® Stanovanjski pravilnik

V nadaljevanju seje je delavski 
svet potrdil novo besedilo pravilni
ka o stanovanjski gradnji za delavce 
Gradisa in osvojil določena priporo
čila, ki so jih predlagali kolektivi ob 
razpravi o predlogu tega pravilnika. 
V bistvu je šlo za spremembo o vi
šini zneska, ki se lahko odobrava 
prosilcu za nakup ali gradnjo last
nega stanovanja, dalje pa je bilo 
potrebno uskladiti pristojnosti posa
meznih organov 'v reševanju stano-

=

smislu zakona ki predpisuje, vanjskega vprašanja po tem, ko so
se organizirale v podjetju TOZD. 
Posojilo bo mogoče odobravati do 
80.000 din. Uskladiti je bilo treba tu
di določila v pravilniku z družbenim 
sporazumom o stanovanjski graditvi

se ugotavlja upravičenost prosilca 
do stanovanja, niso bile predlagane 
spremembe, ker je potrebno poprej 
raziskati, kako je sedanji sistem toč
kovanja deloval. Delne spremembe 
brez raziskave, bi prav gotovo lahko 
povzročile nevšečnosti. Zato je de-
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^razuma 0 združitvi v GIP Gra- 
in tudi razpolagajo z vsemi re- 

?totati doseženimi z delom delavcev 
"OZD ter s sredstvi, s katerimi 
uPravljajo, kakor tudi z drugimi 
združenimi sredstvi v skupnem po
tovanju.
„ Razprave o internih zaključnih ra- 
chnih, ki podrobneje razčlenjuje 
^upni zaključni račun, so že imeli 
kolektivi TOZD Delegati — člani 
delavskega sveta podjetja so, kot 
Ohienjeno, obravnavali skupni za
ključni račun za vse TOZD, kot je 
v° določeno v sporazumu o združit-

® Skoraj 113 milijard
. Podatki, ki so prikazani v poroči- 
,u o skupnem zaključnem računu 
*ažejo, da je bil v letu 1973 dosežen 
efotni dohodek po fakturirani rea
kciji, upoštevajoč vse medsebojne 

obračune med TOZD za opravljena 
,eto ali dobavljene izdelke, kakor 
bdi druge dohodke v poslovanju, v 
kupnem znesku 112 milijard 862 mi
ki onov dinarjev (računano v starih 
inarjih). Če pa upoštevamo še vred- 
°t, ki je bila napravljena z delom 
9sih delavcev v Nemčiji, potem je 
Uo doseženo okroglo 118,6 milijard

nosti pri obračunavanju opravljenih

dard in rekreacijo, da izdela pred
log najkasneje do konca tega leta.

Sedaj bo popravljeni pravilnik ve
ljal za reševanje stanovanjskega 

(nadaljevanje na 2. str.) _ _ I

dinarjev celotnega dohodka. 
Pri primerjavi podatkov med le- 
UJ 1973 in 1972 je opaziti, da so se

^'nicjni prehod v Škofijah naj bo 
s.eR°d prijateljstva in ne sovraštva, 
intoli graditelji objektov na tem 
» =toem prehodu iz TOZD GE 
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iiktuaino Delavska kontrola
Kaj storiti za delavce 
pred upokojitvijo

Standard upokojenca je v znatni meri odvisen od tega, kakšen 
je bil njegov osebni dohodek neposredno pred upokojitvijo ali 
vsaj v nekaj zadnjih letih. Višina pokojnine oziroma pokojninske 
osnove je temeljila na povprečju osebnega dohodka v zadnjih 
letih. Naj novejša zakonodaja o pokojninskem zavarovanju pa 
predpisuje ugotavljanje pokojninske osnove na temelju desetlet
nega povprečja osebnega dohodka ob ustrezni valorizaciji.

Zlasti delavci, ki delajo na delovnih mestih, na katerih se 
osebni dohodek ugotavlja na podlagi individualnega učinka, lahko 
pridejo v neugoden položaj, ker kljub svojim izkušnjam (zaradi 
zmanjšane fizične delovne sposobnosti) niso več zmožni takega 
delovnega učinka kot v prejšnjih letih. Res je, da sedanja tehno
logija in opremljenost z delovnimi sredstvi vse bolj izločata fizič
ne napore in delovna storilnost raste zlasti ob uporabi mehani
zacije in različnih tehnoloških pripomočkov, Za precejšnje število 
delavcev, zlasti tistih, ki so pred upokojitvijo in ki imajo za seboj 
daljšo delovno dobo, velja ugotovitev, da so pri njih zaradi po
sebnih delovnih in življenjskih razmer, kar še posebno velja za 
gradbeništvo, nastale posledice, ki resnično zmanjšujejo njihovo 
delovno sposobnost. V tem je tudi izreden pomen odnosa delovnih 
organizacij do popolnoma upravičenih zahtev, da s svojimi ukrepi 
in svojo organizirano akcijo v čim večji meri preprečijo negativne 
posledice, ki bi lahko nastale za delavca ob upokojitvi zaradi 
zmanjšane delovne sposobnosti, zmanjšanega delovnega učinka in 
osebnega dohodka. V tem je vsekakor tudi ena od oblik pravic iz 
minulega dela.

O teh problemih vse premalo razpravljamo.
Kaj torej storiti?
Odgovor na to vprašanje zasledimo v brošuri raziskovalnega 

centra za samoupravljanje pri RSZSS »Zdravstveno varstvo«. Raz
iskava o socialni politiki v delovnih organizacijah je imela namen 
ugotoviti odnos delovnih organizacij do starejših delavcev, ki so 
pred upokojitvijo.

Anketa je vsebovala vrsto vprašanj. Med njimi tudi vpra
šanje »Kaj bi bilo potrebno storiti za delavce, ki so pred upoko
jitvijo?« Možni so bili tile odgovori: zagotoviti jim nezmanjšan 
osebni dohodek, zagotoviti jim dosedanje delovno mesto, drugo in 
ne vem. Pomembni so zlasti odgovori glede na delovno mesto, sta
rost, spol in delovno panogo.

Velika večina anketirancev (68,12%) je odgovorila, da je naj
pomembnejše zagotoviti nezmanjšan osebni dohodek. Manjši je 
odstotek tistih, ki menijo, da naj bi zagotovili dosedanje delovno 
mesto. Pri tem velja opozoriti, da je med delavci naj večje število 
tistih, ki se niso opredelili, pa tudi odstotek tistih, ki zahtevajo 
zagotovitev delovnega mesta, je precejšen, Med delavci je torej 
izražen strah, da bi zaradi njihove delovne sposobnosti v delovni 
organizaciji prišlo do premestitve na drugo delovno mesto, kjer 
bi bil osebni dohodek lahko manjši.

Med anketiranimi so bile zastopane različne starostne skupine. 
Ko gre za upokojevanje, so mnenja posameznih starostnih skupin 
pomembna.

Cim starejši so anketirani, tem jasnejše so njihove oprede
litve, tem manj je med njimi tistih, ki nimajo svojega mnenja. 
Zlasti sta zanimivi dve skupini, tista med 45 in 55 let in nad 55 
let. Se odločnejše so zahteve za nezmanjšanim osebnim dohodkom. 
Tudi zahteve, naj se zagotovi dosedanje delovno mesto, so med 
tema dvema starostnima skupinama najjasnejše.

V vseh delovnih panogah niso iste delovne razmere niti enaka 
nevarnost, da bi prišlo do predčasne zmanjšane delovne sposobno
sti oziroma potrebe, da se delavec pred upokojitvijo premesti na 
drugo — največkrat slabše vrednoteno delovno mesto. Odgovori 
glede na delovno panogo osvetljujejo tudi to zadevo.

Povsod se mnenja glede zagotavljanja istega osebnega dohodka 
gibljejo okrog 70%. Med zaposlenimi v gradbeništvu pa so bolj 
izražene zahteve za zagotavljanjem stalnosti delovnega’mesta Gle
de na to bi lahko sklepali, da prihaja do večjih možnosti, da de
lavec izgubi dosedanje delovno mesto in zato lahko nastanejo tudi 
man] ugodni pogoji za upokojitev.

Ta del ankete je jasno pokazal, da je nujno treba razvijati 
tako prakso v delovnih organizacijah, ki naj bi z delitvijo osebnih 
dohodkov m z merili za vrednotenje dela stalno zagotavljala re
šitve, ki bi preprečevale zmanjševanje osebnega dohodka zaradi 
zmanjšane proizvodnosti delavca. To pa ne le z raznimi oblikami 
solidarnosti, marveč tudi z bolj racionalnimi ukrepi. To je mogoče 
dosed s prilagajanjem delovnih sredstev, z večjim izkoriščanjem 
delovnih izkušenj starejših delavcev itd. Hkrati pa je potrebna 
l^L i tlna P° ltlka Slede razporejanja na delovna mesta Pri 
vsem tem seveda ne gre samo za ugotavljanje ustrezne pokojnin- 

snove ozmoma višine pokojnine, temveč gre tudi za po- 
vpra*anje S starostjo in vse daljšo delovno dobo 

i;, J.C.n ™e, pntl v Položaj, da bi se zmanjševala njegova 
avtoriteta v delovnem kolektivu in omalovaževal njegov dolgo
letni delovni prispevek k napredku delovne organizacije 
... upoštevajmo torej minulo delo starejših delavcev, ne glejmo
zfdn^a leTTev jln? V vseh ozirih pomagajmo, da se bodozadnja leta v kolektivu kar najbolje počutili. c.
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Na seminarju za sindikalne in družbenopolitične delavce v Por
torožu je bilo tudi mnogo govora o delu in nalogah delavske kontro
le. V organih delavske kontrole v podjetju danes aktivno sodeluje 58 
članov kolektiva.

vprašanja v vseh TOZD že s 1. ja
nuarjem 1974, saj se prošnje že zbi
rajo in bodo obravnavane v marcu 
in aprilu.

@ Sprememba tudi 
kalkulativnih osnov

V nadaljevanju seje je delavski 
svet sprejel sklep, da se črta 11. 
člen pravilnika o nagrajevanju orga
nizatorjev proizvodnje, kakor so se 
odločili tudi v vseh TOZD.

Center za izobraževanje je pred
ložil delavskemu svetu v potrditev 
ustanovitev internega glasila, Gradi
sov vestnik glede na nove predpise 
v tej zvezi. Delavski svet je predlog 
sprejel. Nato je obravnaval spora
zum, ki ga sklepajo člani INGRE, 
poslovnega o prevzemanju del v SZ 
ter ga tudi potrdil.

Za našega predstavnika pri po
družnici ljubljanske banke je ime-
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noval delavski svet tov. Ika Ravni
karja, direktorja gospodarsko fi
nančne službe.

Glede na to, da se bodo spremeni
le startne osnove, se morajo spreme
niti tudi kalkulativne osnove za se
stavljanje ponudb za gradbena dela. 
Zato je delavski svet sklenil, da se 
naj upoštevajo za posamezne kvali
fikacijske skupine osnove, kot jih je 
predložila komercialna služba.

V letu 1975 bo Gradis praznoval 
30. obletnico ustanovitve. Za pripra
ve, ki bodo potrebne ob tem prazni
ku, je imenoval delavski svet pose
ben 5-članski odbor, katerega pred
sednik je tov. Lado Janžekovič. 
Predvideva se, da naj bi se organi
zirala proslava za celotni kolektiv 
Gradisa,

Vprašanje analitske ocene delovnih 
mest je delavski svet odložil na pri

hodnjo sejo.

Res, da so naloge delavske kontro
le v podjetju še več ali manj nejas
ne, toda prvi koraki so bili že na
pravljeni. Zakonska podlaga za delo 
delavske kontrole je določena v novi 
ustavi SFRJ, kjer je med drugim 
rečeno da delavci uresničujejo sa
moupravljanje v temeljnih organiza
cijah in organizacijah združenega 
dela z odločanjem na svojih zborih, 
po delegatih v delavskih svetih, ozi
roma drugih organih, ki jih delavci 
neposredno volijo ter so tudi njim 
odgovorni.

Delavcem je torej zagotovljena 
kontrola med izvrševanjem odloči
tev in sprejetih sklepov ter med de
lom organov in služb v podjetju. Za
to mora biti delavski kontroli, oziro
ma vsem delavcem, zagotovljeno 
redno obveščanje delavcev o dosega
nju in delitvi dohodka, o uporabi 
sredstev, o materialnem in finanč
nem stanju in poslovanju ter o vseh 
vprašanjih, ki so pomembne za delo 
in odločanje v TOZD kot v celotnem 
podjetju.

Delavska kontrola je z delavskim 
svetom enakovreden in vzporeden 
samoupravni organ, zato morajo 
imeti tudi člani delavske kontrole 
pri svojem delu enakovredne podat
ke o gospodarjenju kot. delegati de
lavskih svetov. Delavska kontrola se 
bo lahko povezala tudi z organi SDK 
(služba družbenega knjigovodstva), 
če bo to potrebno.

Na splošno pa mora delavska kon
trola izražati interese celotnega ko
lektiva. Člani delavske kontrole bo
do morali zadeve o katerih bodo 
razpravljali tudi vsebinsko poznati, 
sicer bi bila kontrola slaba in zredu
cirana na neke politične želje, težnje 
posameznikov itd. Zato je tudi sin
dikat predlagal, da center za izobra
ževanje organizira krajši seminar za 
vse člane delavske kontrole, na ka
terem bi se skupno pogovorili o de
lu in nalogah, ki jih po ustavi mora
jo izvrševati.

Navajam nekaj stališč o delavski 
kontroli iz razprave s posvetovanja 
vodij delavske kontrole s področja 
gradbeništva, nekatere misli iz raz
prav v Portorožu ter nekaj konkret
nih nalog ki se v drugih organizaci
jah združenega dela že izvajajo.

Delavska kontrola ima velike in 
ogromne naloge, saj smo vsi delavci 
v podjetju vzajemno odgovorni, da 
upora bliamo družbena sredstva s 
skrbi o dobrega gospodarjenja in da 
družbena sredstva vsi skupaj tudi 
nenehno obnavljamo in povečujemo

Predvsem bomo morali:
— še bolj skrbeti za obiektivno 

obveščanje delovnega kolektiva (se
veda v primerni in razumljivi obli
ki, ker je dobra obveščenost, pogoj 
za uspešno samoupravlja n je;

— dosledno uveljavljati mdividu- 
aino odgovornost za uspešnost po
slovnih odločitev, posebno tistih, o 
katerih predhodno ni sk'epal delav
ski svet:

— nadzorovati izvajanje zakon
skih in drugih predpisov, splošnih 
aktov ter vseh sklepov samouprav
nih organov tako v TOZD kot. v ce
lotnem podjetju;

— spremljati izvajanja načrtov, 
zlasti z vidika dobrega gospodarje
nja, upoštevaje načela poslovne mo
rale in dobrih poslovnih običajev;

— izvrševati nadzor delitve do
hodka na osebno in skupno porabo 
ter sklade v skladu s splošnimi akti 
in samoupravnim sporazumom;

— delavska kontrola ima pravico 
pregledati izvajanje stanovanjske 
politike, kontrolirati namembnost in 
racionalnost porabe sredstev za in
vesticije, sredstev za reprezentanco, 
reklamo in propagando, uporabe 
predpisov o povračilu potnih stroš
kov itd.

Seveda so naloge, pravice in dolž
nosti delavske kontrole, navedene v 
poslovniku o delu komisij delavske

kontrole, ki so v skladu z zaključki 
udeležencev seminarja v Portorožu.

Delavska samokontrola pa bo se
veda morala imeti podporo v celot
nem kolektivu, zlasti pa v zvezi ko
munistov in sindikalni organizaciji.

L. C.

Smisel delavske kontrole je vpogled 
v celotno poslovanje temeljne 
organizacije združenega dela 
in celotnega podjetja

Rekreacija je sestavni del
družbena reprodukcije

Delavcem moramo omogočiti, da bo dopust izkoristil res za oddih — Čedalje 
pomembnejše pa so še druge oblike rekreacije, ker je krajši delovni teden

Počitek in aktivna rekreacija sta nedeljiv in sestavni del druž

bene reprodukcije in standarda delavcev ... Tako se začenja prvi od
stavek sprejetih stališč plenuma RSZSJ na seji dne, 2. aprila 1974.

Delo in počitek sta torej tesno po
vezana. Zato tudi vprašanja počitka, 
aktivne rekreacije, letnih dopustov, 
športne dejavnosti ne smemo občas
no ali šablonsko reševati. Standard 
delovnih ljudi in v tem okviru tudi 
rekreacija je eno temeljnih socialnih 
področij, s katerimi se ukvarjajo 
sindikati. Pri nas smo se teh nalog 
lotili dokaj zavzeto, čeprav predsed
nik odbora za šport in rekreacijo 
Martin Zajšek z dosedanjim delom 
še ni zadovoljen. Še marsikaj bo tre
ba napraviti, mi je dejal ob zadnjem 
razgovoru v Mariboru. Sezona je 
pred vrati, nimamo še programov le
tovanja, nimamo še določenih regre
sov, cen v počitniških domovih itd. 
Odpraviti bo potrebno tudi misel
nost. ki je v Gradisu še vedno prisot
na, da je človek, ki gre na morje na 
dopust, socialni priviligiranec oziro
ma. da si je privošči! odvečne stro
ške Pri tem pa pozabljajo, da je 
prav dopust namenjen boljšemu de
lu in zdravju. Zakon, ki določa 18 
dni dopusta kot spodnjo mejo, še ne 
zagotavlja vseh pogojev za rekrea
cijo. Delavcem moramo istočasno za
gotoviti, da bo vsaj del dopusta iz
koristil za resnični oddih. Analize 
kažejo, da večina delavcev v času 
dopusta opravlja še težja dela, kot 
pa jih opravlia na delovnem mestu. 
Zato bi bilo zaželeno da čim več de
lavcev iz neposredne oroizvodnje iz
koristi vse možnosti, da se vsaj za 10 
dni umakne izven delovnega pa tudi 
domačega okolja.

Res pa je, da je v podjetju še ne
kaj delavcev, ki jim dohodki ne do
puščajo dodatnih izdatkov za do
pust. Delavcem z nizkimi dohodki 
pomeni regres (vsaj do sedaj) preniz
ko osnovo, na katerih bi gradili svoj

dopust v obliki, kakršno bi potrebo
vali za ohranitev in reprodukcijo 
svojih delovnih sposobnosti m 
zdravju. Podatki kažejo, da so v 
prejšnjih letih izplačevali naj višje 
regrese v trgovskih organizacijah, 
najnižje pa v gradbeništvu. Zato se 
moramo v skladu s tako imenovano 
sindikalno listo tudi v podjetju čim- 
prej pogovoriti za višino regresa, ki 
bo veljal za letošnje leto.

Z uvedbo 42-urnega delovnega ča
sa so čedalje pomembnejše še druge 
oblike rekreacije, organizacija izle
tov, preventivni oddih, tedenska re
kreacija, športna dejavnost, Mogoč«" 
je pri nas še najbolj razvita športna 
dejavnost toda tudi ta bi se morala 
odvijati še bolj sistematično, organi
zirano in bi morala trajati skozi celo 
leto

V vsakem primeru pa se z dviga
njem življenjskega standarda in 
skrajšanjem delovnega časa dviguje 
interes in potreba zaposlenih za re
kreacijo in ta interes moramo še sa
mo pospešiti.

L. C.

Naš dom v Poreču tokrat v drugi luči



Nabavna služba včeraj, danes in jutri
Nabavna služba v gradbenih podjetjih je ena tistih, ki od

ločilno vpliva na izpolnjevanje plana in realizacije. Če ne za
gotovi materiala, ni možno dograditi objekta, torej ni dohodka. 
O tem, kako je z nabavo v našem podjetju ter o perspektivah 
naše nabavne službe smo se pogovarjali s pomočnikom teh. di
rektorja za nabavo Janezom Božičem.

Kakšne so razlike v delu vaše 
službe danes, če jo primerjamo s 
tem, kar je bilo pred nekaj leti?

Najprej moram poudariti, da 
se samo delo ni bistveno spreme
nilo, saj je naša glavna skrb za
lagati gradbišča z materialom, ki 
so ga naročili in katerega potre
bujejo. Spremembe so nastale v 
tem, kako jih oskrbujemo. 
Nabavljeni material usmerjamo 
od proizvajalca direktno do po
trošnika, to je TOZD, s čimer:mo 
zmanjšali režijo podjetja. Nekaj 
materiala gre še vedno v skladi
šča in šele nato do potrošnika, to
da le-tega je zelo malo.

In kako je s samo nabavo ma
teriala, predvsem tistega najbolj 
»kritičnega«?

Ce gremo lepo po vrsti, mora
mo najprej omeniti betonsko že
lezo. Kljub nekaterim objavam v 
dnevnem tisku, da bo tega mate
riala dovolj, je za nas nabava be
tonskega železa še vedno najbolj 
pereča. Mislim, da sta za pomanj
kanje tega materiala predvsem 
dva vzroka: 1. naši proizvajalci 
ne proizvajajo dovolj tega mate
riala oz. so potrebe večje in 2. ni 
zadostnih rezerv, ki naj bi jih 
imeli grosisti.

Poleg tega je svetovna cena že
leza večja, tako da imajo proiz
vajalci možnost tudi izvažati. 
Ker se tega zavedajo, se poslužu
jejo vezane trgovine, ki je sicer

nedopustna, pa se vseeno izvaja. 
Tako moramo pri RMK Zenica, 
ki je naš največji dobavitelj te 
robe, naročiti še njihove druge fi
nalne proizvode (armaturne mre
že, žičnike), da dobimo želeno ko
ličino betonskega 'železa. Letošnji 
plan potreb betonskega železa je
16.000 ton, od katerega bomo do
bili od proizvajalcev te 30 °/o. 
Ostalih 70 “/« pa moramo dobiti od 
raznih trgovskih podjetij širom 
Jugoslavije. Pri tem nastaja v le
tošnjem letu še poseben problem, 
ker je RMK Zenica povsem usta
vila izdelavo rebrastega železa 
(ČBR), na katerega smo se ravno 
dobro navadili Pa ne samo to. 
Zopet bo potrebno preprojektira- 
nje objektov na gladke profile. 
Vendar tudi gladkega betonskega 
železa (Č 0200 V) kombinat ne mo
re zagotoviti v zadostnih količi
nah. Tako so se na skuonem se
stanku združenja jugoslovanskih 
železarn v Beogradu dogovorili za 
uvpz najnuinejše količine (40 000 
ton) betonskega železa. Pri uvo
ženem betonskem železu oa ie po
membna tudi cena. ki se od naše 
nabavne cene bistveno razlikuje 
Trenutna cena betonskega železa 
je 3.70—4.00 din za kg. medtem ko 
ie cena uvoženega bet. ž°'»za ki 
Da še ni dokončna kar 6 50—7 00 
din za k e Op homn torej kundi 
uvoženo Ke+onako »o1ezo. bomo 
morali biti toliko od tistih,
ki bodo imoli -7-dostoe količine 
domačega betonskega železa.

Da bi stanje nekoliko ublažili, 
kontaktiramo s slovenskimi žele
zarnami — Jesenice, Ravne in 
Store, da bi nam zvaljali beton
sko železo. Upamo na polno razu
mevanje, vprašanje je le, če bo 
RMK Zenica dala dovolj gredic in 
ingotov, da bi to zamisel izvedli.

Ob vsem pomanjkanju pa so 
poseben problem še dobavni roki. 
Kljub pogodbam, kjer so roki do
ločeni kvartalno, se le-ti izpolnju
jejo komaj 50 %>. Zapadli kvartal 
se prenaša v naslednjega, zato 
zadnji ni nikoli realiziran. V za
četku leta smo plan kar ugodno 
realizirali, vprašanje je le pri
ti odnost, ki pa je še vedno zelo 
negotova.

Od ostalih vrst materiala čr
ne metalurgije bi omenil še po
cinkano pločevino, cin pločevino 
in pa razno profilno železo. Ker 
tega materiala potrebujemo znat
no manj, le ca. 2.000 ton, je tudi 
manj problemov z nabavo.

In ostale vrste »kritičnega« ma
teriala?

Tako kot že nekaj let nazaj je 
problem tudi z nabavo cementa. 
Od naših dobaviteljev — cemen
tarn Anhovo, Trbovlje, Umag, 
Pula in splitskih cementarn naj 
bi po planu za letošnje leto dobili 
kar 85.000 ton cementa. Pri tem 
moramo posebno pohvaliti ce
mentarno Anhovo, ki je v lan
skem letu v celoti izvršila svoj 
plan. Naj slabše pa je bilo s ce
mentarno Trbovlje, ki je zaradi 
raznih izpadov v proizvodnji in 
rekonstrukcije v lanskem letu 
realizirala le 65 °/o svojih obvez
nosti, Pri nabavi cementa je že v 
lanskem letu prišla do veljave 
naša nova politika direktnega po

slovanja od proizvajalca do po
trošnika. Tako smo imeli kar 
91 % cementa v rinfuznem stanju, 
le 9 °/o v vrečah. To pa je tudi v 
evropskem merilu zelo velik od
stotek. V zvezi s cementom bi 
poudaril še probleme z »uvreče- 
njem«, saj je edini proizvajalec 
natron papirja, iz katerega se iz
delujejo te vreče, v Jugoslaviji 
Maglaj, ki pa je v pretežni meri 
usmerjen v izvoz. Ob tem prob
lemu pa se izkažejo v Ljubljani 
postavljeni deponijski silosi, ki 
nam služijo kot intervencijski ob 
izpadu proizvodnje katere izmed 
cementarn. Tako je šlo preko teh 
silosov v lanskem letu kar 16.000 
ton cementa.

Ob rekonstrukciji cementarne 
Anhovo, ko bodo od sedanjih
100.000 ton povečali proizvodnjo 
cementa za prodajo na 500.000 
ton, pa bo v veliki meri rešen tu
di ta problem.

Tretji kritični je les. Ne toliko 
zaradi tega, da ga ne bi bilo, tem
več zaradi cene. Že sami hlodo
vini so cene zazmrznjene. Tako 
tudi ostali proizvajalci lesne in
dustrije čakajo na nove cene. Od 
vseh lesenih izdelkov so za nas 
najbolj problematične opažne 
plošče, ki smo jih v lanskem letu 
potrebovali kar 35 000 m2, letos pa 
jih bomo še 5.000 m$ več. Kljub 
temu, da jih ima LIP Bled, ki 
jih izdeluje, dovolj na zalogi, pa 
nam jih primanjkuje. To pa za
radi že prej omenjenega vzroka, 
ker še nimajo potrjenih novih 
cen, ki naj bi bila 145 din za m2 
od prejšnjih 89 din za m2. Koli
kor bo takšno stanje trajalo še 
nekaj časa, bp potrebno ali spre
meniti opaženje ali pa vplivati na 
LIP Bled, da preide na drugi tip 
opažev, za katere bo dobil odob
reno povišanje cen.

Domača proizvodnja ne pokrije 
potreb gradbeništva, pravi Janez 
Božič

Katere vrste materiala pa vam 
ne delajo več skrbi?

Kritično obdobje se je v zad
njem času nehalo za opečne izdel
ke. Temu so vzrok prav gotovo 
vedno nove vrste materiala, ki v 
veliki meri nadomeščajo včasih 
nezamenljive opečne zidake. V 
tem pogledu prednjači siporex, ki 
smo ga v lanskem letu vgradili 
kar 12.000 m3 Pri tem moram 
omeniti še povsem nov artikel, in 
sicer raznobarvno silikatno fasad
no opeko, ki pa jo bodo v Ravnah 
in Mariboru že kmalu tudi prak
tično preizkusili, saj so jo upo
števali tudi že v projektih.

Kakšne so perspektive?
Že v posameznih področjih, to 

je za vsak »kritični« material 
sem omenil, kakšna je trenutna 
situacija in kako bo v prihodnje. 
Omenil bi le še to, da se v naši 
službi trudimo po najboljših mo
čeh, da bi vsem TOZD pravočas
no zagotovili potreben material. 
Če nam kdaj to ne uspe v polni 
meri, pa so temu vzrok že prej 
omenjeni objektivni razlogi.

Gostilno podrli in zgradili hotel

V Ljutomeru 
gradimo nov hotel
Kjer je bila prej gostilna, bo zdaj hotel 
— V njem bo 83 ležišč

Na poti po Štajerski smo obiskali tudi gradbišča naše TOZD GE 
Maribor v Ljutomeru. Najprej smo se ustavili v središču mesta, kjer 
gradimo za gostinsko podjetje Jeruzalem nov hotel, imenovan »Je
ruzalem«. Po načrtih, ki so jih izdelali v projektivnem biroju v 
Ptuju, so se dela začela že v začetku avgusta lanskega leta.

Glede na primerno lokacijo se je Tako so naši delavci najprej poru- 
investitor odločil, da kar na mestu šili stari »Jeruzalem« in na istem 
prejšnje gostilne postavi nov hotel, mestu začeli graditi novega.

Most bo kmalu končan — Graditelji so 
imeli tudi nekaj smole

Delavci TOZD GE Ljubljana nadaljujejo na območju občine 
Ljubljana Moste-Polje z izgradnjo mostov. Minilo je le dobro leto 
dni, ko je bil zgrajen most čez Ljubljanico v Kajuhovi, že se bliža 
zaključek del na mostu čez Gruberjev prekop.

Kako napredujejo z deli in kdaj »Kljub vsem težavam, ki jih ima- 
Se bomo že lahko vozili po njem, mo pri izgradnji tega mostu že od 
smo povprašali šefa gradbišča inž. samega začetka, dela kar dobro na- 
J°žeta Ločnikarja. predujejo. Ker že omenjam težave,

bi rad poudaril le tiste, ki so nas 
najbolj prizadele,« je najprej pove
dal inž. Ločnikar in nato nadaljeval: 
»Že začeli srno z zamudo, ker ni bilo 
gradbenega dovoljenja niti vseh so
glasij za gradnjo, ki smo si jih mo
rali pridobiti sami. Tako smo se že 
v začetku z investitorjem — Skup
ščino občine Ljubljana Moste-Polje 
dogovorili za preložitev roka izgrad
il j e na 15. maj 1974, ki še vedno drži. 
Začetne težave so se nadaljevale 
z jesenskim deževjem, ko nam je za
lilo stroj za betoniranje pilotov, na
to pa še z zimskim deževjem, ko 
nam je voda odnesla oder. Krona 
vseh težav pa je nesrečen padec 
vzdolžnega nosilca med transportom 
tik pred gradbiščem.«

In generali j e o mostu?
»Most, za katerega so napravili 

načrte v našem biroju za projekti
ranje (inž. Ivo Jeršan) v Ljubjani, bo 
dolg 51 m in širok 13.60 m; Ima tri 
polja, to se pravi poleg opornikov še 
dve vmesni podpori, ki sta na beno- 
to pilotih. Podpore s pomočjo grede 
tvorijo okvir, ki služi za polaganje 
prednapetih vzdolžnih nosilcev. No
silci so dolgi 16.50 m in težki 13.5 ton. 
Krajnji vzdolžni nosilci so navadni, 
nekoliko daljši (17 50 m) in težji (18 
ton).«

V kakšni fazi je izgradnja mostu?
»Trenutno montiramo vzdolžne 

nosilce. Zaradi že omenjene nezgode 
so se ta dela nekoliko zavlekla, toda 
vseeno upamo, da ■< bomo to nadok
nadili in končali most, za katerega je 
predračunska vrednost. 3.42 mio din, 
v dogovorjenem roku.«

Hotelski objekt sestoji iz dveh 
traktov velikosti 40 X 14 m in 25 X 14 
metrov. V večjem traktu bo v klet
nih prostorih štiristezno kegljišče, v 
pritličju restavracija in mala dvora
na, v I. in II. nadstropju pa hotelske 
sobe s skupno kapaciteto 83 ležišč. 
Drugi trakt služi bolj gospodarske
mu delu hotelskega objekta, saj so 
v njem predvidene: vinska klet,
shramba jedil, pralnica in kotlovni
ca v kletnih prostorih, medtem ko 
bo v pritličju kuhinja, v ostalih dveh 
traktih pa sobe, katerih kapaciteta 
je že všteta v zgoraj omenjenem šte
vilu ležišč.

Konstrukcijsko je objekt armirano 
betonski skelet. Predelne stene so 
zidane iz porolita 2 X5 cm in vmes
no toplotno izolacijo. Investicijska 
vrednost za gradbeno obrtniška dela 
pa znaša 13 mio din O problemih 
med gradnjo in trenutnem stanju na 
gradbišču pa nam je povedal šef 
gradbišča Pavel Britvič naslednje:

»Glede na to, da so bili načrti za 
ta objekt izdelani pred izidom novih 
predpisov za dimenzioniranje objek
tov, so morali projektanti spremeniti 
vso statiko. Te spremembe pa so po
vzročile še dodatne težave v zvezi s 
poglobitvijo temeljev in fundira- 
njem. Načrte za posamezne faze iz
gradnje smo sproti dobivali, kar je 
otežkočalo normalno delo. Zaradi te
ga smo se z investitorjem tudi dogo
vorili o podaljšanju zaključnega ro
ka, ki naj bi bil prvega oktobra. 
Glede na trenutno stanje izgradnje 
bomo do roka gotovi, saj je prvi 
trakt že zgrajen do strehe, medtem 
ko potekajo dela na drugem traktu, 
ki er je potrebno napraviti še dve 
plošči.

MK

Kadrovske
spremembe

V januarju in februarju 
1974 so se na novo zaposlili:

Pezdirnik Vladimir, Jeseni
ce, vodja komunale

Branimir Šauperl, Ravne, 
gradbeni tehnik

Zupančič Marjan, Ravne, 
gradbeni tehnik

Skubic Franc, SPO, ekono
mist

Curk Sabina, Zalog, ekon. 
tehnik

Dimnik Danica, OGP, stro
jepiska

Kos Irena, centrala, opera
ter računalnika

Jordan Silva, Celje, finanč
ni knjigovodja

Velkavrh Zdenka, Jesenice, 
sam. obrač. OD

Štrekelj Branko, Ljubljana, 
dipl. ing. — pripravnik

Bešnjak Igor. N. gradnje, 
gradb, tehnik — pripravnik

Grad Marija, OGP, ekonom
ski tehnik

Lukaček Franc, Ravne, grad
beni tehnik

Likar Dragica, centrala, ad- 
ministr. tehnik

Filipič Peter, centrala, grad
beni tehnik

Hreščak Armando, Maribor, 
dipl. ing. gr. — pripravnik

Kavčič Angela, centrala, 
ekonomist

Brkovič Renata, centrala, 
admin. tehnik

V januarju in februarju 
1974 so odšli iz podjetja:

Štefančič Marjeta, centrala, 
administrativni tehnik
De Franceschi Lucijan, cen

trala, vzgojitelj vajencev
Drnovšek Emilija, Zalog, 

ref. za del. razmerja
Mrvičič Rastislav, Ravne, 

gradbeni tehnik
Reiman Aleksander, centra

la, sam. materialni knjigovod
ja

Štrakl Alojz, Maribor, kme
tijski tehnik
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Na razširjeni seji direktorjev TOZD in strokovnih 
služb ter predsednikov kolektivnih izvršilnih organov 
DSP so razpravljali o uveljavljanju sprememb v notra
nji organizaciji po sklenjenem samoupravnem sporazumu 
o združevanju temeljnih organizacij združenega dela v 
GIP Gradis.

Uvodno poročilo k tej točki dnevnega reda je podal 
direktor splošne službe Rajko Zupančič.

Ker so naloge izredno pomembne za naše nadaljnje 
delo, objavljamo pomembnejše misli iz poročila in raz
prave.

Uveljavitev ustavnih dopolnil in nove ustave, ko so 
se tudi organizirale temeljne organizacije združenega de
la, pomeni prekinitev dosedanjih oblik upravljanja. 
Osrednja oblika samoupravljanja postanejo sedaj zbori 
delavcev v TOZD.

Z združitvijo TOZD, organiziranih za tiste dele delov
ne organizacije, ki predstavlja delovno celoto, v kateri 
se uspeh skupnega dela delavcev s sredstvi v družbeni 
lasti lahko potrdi na trgu ali v delovni organizaciji in je 
lahko na tej podlagi tudi samostojno izražen, je nastala 
organizacija združenega dela kot ekonomsko upravičena 
tvorba. Tako so prenehale obstajati vse oblike upravlja
nja, ki hierarhično odrejajo tudi organe upravljanja na 
višje in nižje. Vse upravljanje izhaja iz TOZD in prek 
izvoljenih delegatov v delavski svet. Delegati v delav
skem svetli podjetja odgovarjajo za svoje delo delavcem 
TOZD in delavskemu svetu TOZD.
® Kolektivni izvršilni organi in njihove 

naloge
Kolektivne izvršilne organe upravljanja imenujejo 

oziroma volijo delavski sveti.
Kolektivni izvršilni organi so pri nas razni odbori pri 

delavskem svetu podjetja in komisije pri delavskih sve
tih TOZD. Za odbore, ki jih voli delavski svet podjetja, 
so pristojnosti navedene v samoupravnem sporazumu o 
združitvi TOZD v GIP Gradis. Za komisije delavskega 
sveta TOZD je vsaka TOZD določila v svojem statutu, 
katere komisije bodo in kakšne so njihove pristojnosti.

Glede na prej omenjene oblike in institute samo
upravljanja v smislu določil nove ustave, so tako v našem 
samoupravnem sporazumu o združevanju TOZD v GIP 
Gradis, kakor tudi v statutih TOZD pristojnosti teh ko
lektivnih izvršilnih organov tudi tako usklajene, da ne 
posegajo njihove odločitve v zadeve, ki se nanašajo na 
neodtujljive pravice delavcev in ki se rešujejo le prek 
zborov v TOZD.

Pojavila so se vprašanja, kako naj delujejo odbori 
oziroma komisije v pogojih naše organiziranosti in po 
sprejetih samoupravnih aktih. Pri tem bi bilo prav, če 
to vprašanje porazdelimo na več podvprašanj in posku
šamo nato postopno na vse odgovarjati.

Prvo vprašanje, ki se pojavlja je, ali je obvezno 
imeti kolektivne izvršilne organe (odbore, komisije)

Odgovor bi bil kratek in je negativen, kajti obliko
vanje teh organov je v smislu ustave le fakultativnega 
značaja. Odvisno je od potrebe po bolj sistematičnem 
delu delavskega sveta, ki takšne kolektivne izvršilne or
gane tudi voli po svoji presoji.

Takšna ugotovitev pove hkrati tudi to, da ni obvezno 
vsak predlog določenega sklepa, ki ga v svoji pristojnosti 
sprejema delavski svet, najprej obravnavati na seji od
bora in nato ponovno na seji delavskega sveta.

Druga skupina vprašanj se nanaša na delokrog ko
lektivnih izvršilnih organov in njihove pristojnosti.

Odgovor je podan za vsak odbor v našem samouprav
nem sporazumu o združevanju TOZD v GIP GRADIS ali 
pa je za komisije delavskega sveta pri TOZD določeno to 
v statutu TOZD. Delokrog oziroma pristojnosti odborov, 
ki jih voli delavski svet podjetja, so v priloženem izvleč
ku sporazuma.

V tretjo skupino vprašanj bi lahko razporedili tista, 
ki se nanašajo na sam način dela odborov in v kakšni 
zvezi je delo strokovnih služb do teh odborov ali kakšna 
je zveza med odbori pri delavskem svetu podjetja in 
med TOZD.

Pri tem se pojavljajo dileme ali imajo odbori koordi- 
nativni ali avtoritativni značaj dela oziroma kaj sploh 
lahko odločajo

Do sedaj, ko je bil delavski svet podjetja najvišji 
organ upravljanja, so imeli odbori pravico odločanja in 
imeli tudi vpliv na odločanje v nižjih organih upravlja
nja, tj. v enotah podjetja.

Z organiziranjem TOZD in njihovi združitvi v GIP 
Gradis ter z izvolitvijo novega delavskega sveta pod
jetja po delegatskem sistemu, je le-ta izvolil odbore kot 
kolektivne izvršilne organe upravljanja delavskega sveta 
podjetja. Ti kolektivni izvršilni organi imajo več nepo
srednega vpliva na odločanje o zadevah, ki so v odlo
čanju delavskega sveta v TOZD. Pooblastila in dolžnosti, 
ki jih imajo odbori, so predvsem v naslednjem:

— usmerjajo delo pri raznih strokovnih odločitvah, 
ki jih predlagajo strokovne službe.

— skrbijo za koordinacijo med posameznimi odločit
vami, ki se predlagajo v potrditev delavskemu svetu 
podjetja in skrbijo za izvajanje ciljev poslovne politike, 
bodisi tekoče ali razvojne, začrtane v načrtih, ki so skup
no sprejeti,

— odločajo neposredno o tistih zadevah, za katere so 
izrecno pooblaščeni (npr. upravni odbor centra za izo
braževanje izvaja samostojno poli Liko izobraževanja po
tem, ko je bil program in predračun potrjen na zborih 
vseh TOZD).

— pripravljajo načrte in programe, katere sprejema 
delavski svet podjetja v smislu ustave in po sklenjenem 
samoupravnem sporazumu o združevanju TOZD v pod
jetje,

— skrbijo za izvrševanje sklepov delavskega sveta 
in za pravočasno in celovito obveščanje kolektiva o pred
logih ali sprejetih sklepih v zvezi z izvajanjem poslovne 
politike.

Na podlagi teh ugotovitev bi verjetno morali rešiti 
še nekatera vprašanja, kot so na primer: kako se lote
vati nalog, ki jih imajo omenjeni kolektivni izvršilni or
gani, in kako usklajevati, če ni bilo mogoče ob prvem 
sprejemanju predloga doseči soglasja v TOZD. Nadalje 
gre še za pomembno vprašanje, kakšno je medsebojno 
razmerje med delavskim svetom podjetja in odbori, ki 
jih on voli ali imenuje. Ta vprašanja se porajajo, ker so 
po naši ustavi določeni samoupravni odnosi le na podlagi 
osebne udeležbe in sklepanja z večinsko odločitvijo vseh 
delavcev TOZD na zborih ali prek izvoljenih delegatov 
v delavskih svetih (delavskem svetu podjetja, delavskem 
svetu TOZD)

Na drugi strani pa se moramo dalje držati določil 
ustave, ki poudarja medsebojno odvisnost med TOZD in 
definirajo tudi delovno organizacijo, tj podjetje, kot 
skupnost TOZD. kjer se ustvarjajo pogoji za razvoj in 
skupni napredek Čeprav ima vsaka TOZD svoj statut 
in tudi samoupravni sporazum o urejanju medsebojnih 
odnosov delavcev v združenem delu, je vsebina notranje 
ureditve za vsake TOZD bodisi v njenem statutu ali v 
samoupravnem sporazumu o medsebojnih delovnih raz
merjih usklajena z določili notranje organiziranosti, ki so 
ga vse TOZD sprejele s samoupravnim sporazumom o 
združevanju v GIP Gradis.

Sporazumeli smo se in se združili v podjetje Gradis 
kot skupnost teh TOZD, da bi s tem dosegale boljše po
slovanje z izkoriščanjem skupnih zmogljivosti z vsemi 
sredstvi, ki jih upravljajo, in si zagotovile s koncentracijo 
finančnih sredstev tudi določeno večjo varnost v poslo
vanju, saj je ob negotovosti tržnega gospodarstva nepre
stano prisotno poslovno tveganje. Za uspešno doseganje 
tega namena pa je potrebno voditi politiko TOZD in pod
jetja, pri čemer je politika ustvarjalno odločanje o te
meljnih poslovnih ciljih, o pravilih obnašanja, da se lahko 
uresničujejo smotri vsake TOZD in podjetja v celoti.

Samoupravni sporazum o združevanju TOZD v GIP 
Gradis je torej naš temeljni akt in hkrati tudi najvišji 
akt, kateremu se morajo prilagoditi vsi nadaljnji akti ali 
druge samoupravne odločitve S tem sporazumom je bilo 
tudi formirano podjetje Gradis, ki ni samo seštevek 
TOZD V njem so združeni določeni interesi delavcev 
vseh TOZD. Skupni interesi so: zagotovitev večjih mož
nosti za skladen in programiran razvoj vseh TOZD, 
uspešnejše premagovanje zunanjih vplivov, medsebojno 
notranje kreditiranje in medsebojna pomoč med TOZD 
ter razvijanje zavesti o medsebojni odgovornosti enega 
dela do vseh drugih delov v tej skupnosti, tj. podjetju.

• Gradis ni naključna interesna tvorba
Gradis kot podjetje v današnjih organizacijskih in 

tehnoloških spoznanjih ni in ne more biti zgolj naključna 
interesna tvorba, čeprav želijo nekateri »prikriti« pod
jetje, mu odvzeti vse funkcije, njegovo nujnost, in to 
kvalitativno nujnost, ki mora obstajati v organizacijsko- 
tehnološkem in socialnem pogledu Želijo ga preoblikovati 
v neko tržno skupnost brez trajnejših socialnih, tehno
loških in ekonomskih vezi

Tudi združevanje TOZD oziroma njihovih interesov 
v okviru Gradisa ni neka poljudna aktivnost, ki bi bila 
prepuščena slučaju, kajti združevanje TOZD v podjetja 
je dolžnost delavcev v njihovem in širšem interesu.

® Skupne službe niso servis TOZD
V sestavi GIP Gradis, v katerem so združene naše 

TOZD, je organizirana tudi delovna skupnost skupnih 
služb, ki sama nima reproduktivne osnove in tudi nima 
svojstva pravne osebe, zato se koristi s pravno subjekti
viteto podjetja. Delo skupnih služb je vezano na proiz
vodno delo, vendar ne kot servis, temveč kot komplemen
tarni (dopolnjujoči) dejavnik v ustvarjanju dohodka oziro
ma kot integralni del proizvodnega dela. Obseg proizvodnje 
v pogojih delovanja tržnih zakonitosti ni odvisen samo

od sredstev za delo in veščine delavcev, ki z njimi delajo, 
temveč od organizacije dela, od tega, kako so sklenjeni 
posli, od reklame, od pogojev za pridobitev dela oziroma 
plasiranja proizvodov ter od vseh drugih funkcij, ki jih 
je treba opraviti v poslovnem procesu.

V sporazumu o združitvi so definirane naloge, ki jih 
opravljajo pri nas skupne službe ter tudi način financi
ranja oziroma zagotovitve sredstev za uspešno delo teh 
služb. Iz prej omenjenih dejstev, od česa je odvisen obseg 
proizvodnje, izhajajo tudi pravice delavcev v skupnih 
službah do rezultatov njihovega dela, ki se kot vrednost 
lahko ugotovijo le pri TOZD, tj. v končnem proizvodu 
oziroma storitvi. Zagotovitev udeležbe v dohodku delav
cev teh služb je načeloma priznana, s sporazumom o- zdru
žitvi, potrebno pa bo podrobneje urediti medsebojne od
nose še z dodatnimi dogovori, kot to predvideva tudi no
va ustava za takšne delovne skupnosti v sestavi podjetja 
z več TOZD .

© Pristojnosti delavskega sveta podjetja, 
odborov in komisij
Kar zadeva vprašanje, načina dela in funkcije od

borov, ki smo ga v začetku postavili in katerih delovanje 
je predvideno s samoupravnim sporazumom o združitvi 
TOZD v GIP Gradis, bomo verjetno lažje razrešili, če naj
prej ugotovimo, kakšne pristojnosti priznava nova ustava 
delavskemu svetu podjetja, v katerem je združenih več 
TOZD.

Po 100. členu zvezne ustave so pristojnosti naslednje:
»Delavski svet, ki upravlja delo in poslovanje orga

nizacije združenega dela, določa pri. opravljanju te funk
cije predlog statuta in sprejema druge splošne akte, do
loča poslovno politiko ter sprejema plan in program za 
delo in razvoj, določa ukrepe za izvajanje poslovne poli
tike ter plana in programa za delo in razvoj, voli, ime
nuje in razrešuje izvršilni in poslovni organ oziroma člane 
teh organov, skrbi za obveščanje delavcev in opravlja 
druge zadeve, ki jih določajo samoupravni sporazum, 
statut in drugi samoupravni akti organizacije.

Delavski svet delovne organizacije in sestavljene or
ganizacije združenega dela sprejema sklepe, ki se nana
šajo na uresničevanje neodtujljivih pravic delavcev v 
temeljnih organizacijah združenega dela, v soglasju z 
vsako od teh organizacij tako, kot določa samoupravni 
sporazum o združitvi.

Delavski svet seveda ne more svoje z ustavo dolo
čene pristojnosti prenesti v odločanje svojim kolektiv
nim izvršilnim organom. Takšne pristojnosti tudi niso 
priznane našim kolektivnim izvršilnim organom — odbo
rom — s sporazumom o združitvi TOZD v GIP Gradis. 
Če je izvolil delavski svet kolektivne izvršilne organe 
zaradi smotrnejšega in učinkovitejšega dela. potem so 
njihova pooblastila predvsem v izvrševanju sklepov de
lavskega sveta in se nanašajo na izpeljavo poslovne poli
tike in na skrb za izvrševanje skupno sprejetih načrtov 
in programov, katere sprejema delavski svet v svoji pri
stojnosti Le kadar gre za neodtujljive pravice, odloča 
delavski svet šele potem, ko je bilo doseženo soglasje 
o predlogu sklepa v vseh TOZD z večino glasov delavcev 
vsake TOZD

Po ustavi so predvsem neodtujljive pravice delavcev 
v združenem delu. upravljanje družbenih sredstev oziro
ma s sredstvi, ki so družbena lastnina ter odločanje o 
dohodku, ki je ustvarjen v TOZD vse v skladu z med
sebojno odgovornostjo in solidarnostjo ter z družbeno 
določenimi osnovami in merili za pridobivanje in delitev 
dohodka.

Z našim samoupravnim sporazumom o združevanju 
TOZD v GIP Gradis je b!lo sklenjeno, da je gospodarski 
načrt celotnega podjetja, v katerem so vključena vsa 
predvidevanja TOZD osnova za gospodarjenje in se z 
njim določajo tudi razmerja interne delitve dohodka. To 
je zaradi tega, da bi se lahko posamezna TOZD pri odlo
čanju o delitvi ustvarjenega dohodka pravilno usmerila, 
koliko naj ga razporedi na osebne dohodke, na skupno 
potrošnjo, koliko na razširjeno reprodukcijo. Dogovorjena 
je namreč medsebojna neomejena solidarna odgovornost, 
kar ne pomeni, da bi lahko kdo živel na račun drugega. 
Merila delitve so tako sporazumno določena in veljajo 
za vse TOZD, kot je to sprejeto z vsakoletnim gospodar
skim načrtom Odstopanje od takih meril povzroča neso
razmerja in zahteva takojšnjo odpravo vseh pomanjklji
vosti ali vzrokov, ki so odstonanja povzročili.

Programe in načrte spreiema pri nas v smislu spo
razuma o združitvi in na oodlagi določil ustave delavski 
svet podjetja po predhodnem soglasju in uskladitvi za 
dosego enotnih ciljev v vseh TOZD

• Delegati ne morejo glasovati 
brez pooblastila
Kadar pri odločanju na delavskem svetu ne gre za 

odločanje o neodtujljivih pravicah delavcev v TOZD, ni 
potrebnega soglasja delavcev v vseh TOZD, temveč se 
odločajo delegati na sejah delavskega sveta in velja sklep, 
če je večina delegatov glasovala zanj. Ker delegati odgo
varjajo delavskemu svetu TOZD in delovni skupnosti 
TOZD, se morajo o predlogih ki se sprejemajo na seji 
delavskega sveta posvetovati v svoji TOZD Delegati ne 
morejo glasovati za predlog, če delavski svet TOZD ali 
delovna skupnost TOZD o tem delegata ni pooblastila. 
Ker pri odločanju, kadar ni potrebnega soglasja, delavski 
svet odloča z večino glasov delegatov TOZD, je sklep 
kljub temu sprejet, delegat pa ni dolžan glasovati za tak 
sklep, če ni imel za to pooblastila.

Kratek vpogled v delo delavskega sveta ni celovit in 
tudi ni namen te razprave, da bi govorili o delu delav
skega sveta. Odgovarja pa že delno na vprašanje, kakšno 
naj bo delo odborov, tj. kolektivnih izvršilnih organov 
delavskega sveta. Ustava namreč pooblašča delavski svet

(nadaljevanje na 10. str)
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Izobraževanje je potrebno, saj znanja ni nikoli preveč

Brez stalnega 
izobraževanja 
ni napredka
Iz seminarja za družbenopolitične delavce v Portorožu

V času od 5. do 8. marca je bil v Portorožu organiziran seminar 

za sekretarje zveze komunistov, ter sindikalne in mladinske funkcio

narje. Seminarja se je udeležilo 54 članov kolektiva, največ je bilo 

mladih — kar 36 mladincev. Večina udeležencev je končalo poklicno 

ali srednjo šolo. Od skupnega števila udeležencev je bilo 34 delavcev 

iz neposredne proizvodnje, 10 mojstrov ali delovodij, 9 tehnikov ter 

1 inženir. Aktivnih političnih delavcev je bilo 42, v organih uprav

ljanja jih sodeluje 33, 21 pa ni imelo še nobene funkcije.

Zanimiv je tudi podatek, da 42 od 
navzočih, še ni bilo nikjer zaposle
nih kot pri Gradisu. Ostali pa so le 
enkrat menjali delovno organizacijo. 
Sestav grupe je bil torej dokaj pe
ster, toda izredno homogen.

odgovore po vrstnem redu razpore
dili takole:

— predlaganje sodelavcev za so
delovanje

— kontrolo delovne discipline
— kontrola kvalitete

Na seminarju so predavali prizna
ni domači in tuji predavatelji. Ob 
dejstvu, da je izobraževanje, znanje 
in delovna usposobljenost temeljni 
in nepogrešljivi pogoj za vsestransko 
potrditev človekove osebnosti, je 
istočasno tudi pogoj za uspešno stro
kovno kot za politično delo. Z zna
njem in razvojem tehnologije se 
zmanjšuje razlika med fizičnim in 
umskim delom, istočasno pa raste 
Proizvajalna in ustvarjalna moč 
združenega dela.

Na seminarju so dejali, da se mora 
samoupravljalec stalno izobraževati 
in usposabljati, zato znanja ni nikoli 
preveč. Narobe mislijo tisti, ki so 
dejali, škoda denarja za izobraževa
nje. Po mnenju udeležencev je de
nar naložen v kadre in izobraževa
nje najbolj bogata investicija. Če ho
čemo, da bomo svobodni in uspešni 
Pri svojih odločitvah in pri uresni
čevanju vseh svojih pravic in nalog, 
Potrebujemo široko izobrazbo in 
kulturo. V tem smislu so potekali 
tudi pogovori tako na samem semi
narju kot v prostem času.

Poleg konkretnega dela na semi
narju, smo udeležencem ob začetku 
Predavanj postavili nekaj vprašanj 
iz področja nalog in dela v podjetju.

Objavljamo le nekatere podatke 
izvedene ankete.

Na splošno ugotavljamo, da ude
leženci (pa čeprav so družbeno po
litični delavci) zelo malo sodelujejo 
Pri kreditiranju politike v podjetju. 
Saj so na vprašanje, kje je njihovo 
sodelovanje najmanjše, so udeležen
ci odgovorili, da najmanj sodeluje
jo:

Pri oblikovanju dolgoročnega pla
na. pri investiranju v delovne na- 
Prave, pri uvajanju novih proizvo
dov, pri določanju delovnih norm, 
Pri oblikovanju mesečnega proizvod
nega plana v delovni enoti, pri spre
jemanju in odpustov delavcev, pri 
imenovanju vodilnih in vodstvenih 
kadrov, reševanju konfliktov itd.
v Na vprašanje, kako pogosto, pa bi 
želeli v prihodnje sodelovati pri re
ševanju raznih problemov so udele
ženci seminarja odgovorili, da bi že
leli več sodelovati pri delitvi celot
nega dohodka v TOZD. pri obliko
vanju meril za delitev osebnih do
hodkov, na tretjem mestu bi želeli 
Več sodelovati pri oblikovanju me
sečnega proizvodnega plana v TOZD. 
sledijo delitev delovnih nalog med 
sodelavci, pri delitvi stanovanj, pri 
Uva.1anju novih proizvodov itd.

Sledilo je vprašanje kakšne od 
spodaj navedenih poslov, bi po va
sem mnenju lahko opravljali -nepo-
redno na delovišču? Udeleženci so

— delitev osebnih dohodkov
— vzdrževanje delovnih sredstev
— vsklajevanje dela z drugimi 

gradbišči
— razporejanje dela med člane de-* 

lovnih skupin
— sprejemanje in odpuščanje de

lavcev
— izbira in volitev delovodij in 

skupinovodij itd.
Na vprašanje, če bi lahko volili 

svojega predpostavljenega bi izvoli
li:

— sedanjega vodilnega — 40 ude
ležencev

— drugo osebo — 14 udeležencev
In končno so na vprašanje »Ali

lahko v vaši TOZD uveljavite svoje 
pravice?« — so udeleženci odgovorili 
takole:

— vedno
— večinoma
— včasih
— redko
— nikoli

7 ali 13 "/o 
17 ali 31 »/• 
19 ali 35 “/o 
10 ali 19 «/« 

1 ali 2 No

Ob zaključku seminarja so udele
ženci še izpolnili posebno anketo o 
oceni seminarja.

Seminar so ocenili takole:
24 udeležencev je izjavilo, da je 

bilo pričakovanje uresničeno. 20 pa 
jih je izjavilo, da je seminar v celo
ti uspel. Organizacijo seminarja je z 
odlično, ocenilo 19, prav dobro 22 m 
dobro 13.

Na vprašanje: O čem. bi radi v pri
hodnje več slišali so odgovorili ta
kole:

— več o konkretnih nalogah sin
dikata in Zveze komunistov

— TOZD in samoupravljanje
— več o organizaciji dela
— manj govorjenja in več kon

kretnega dela
— več o izobraževanju in kadro

vanj u
— o delitvi dohodka in osebnega 

dohodka itd.
Na splošno pa so bili s seminar

jem zelo zadovoljni, še posebno s 
predavanjem Slavka Grčarja, orga
nizacijskega sekretarja ZSZSS, Sta
neta Uhana, Rajka Zupančiča, An- 
drija Vlahoviča, Vinka Koleta in 
drugi.

Večina si želi še več podobnih se
minarjev, s posebno tematiko o ide
ološko političnih vprašanjih ter več 
o konkretnem političnem delu.

L. C.

Od zadnjega javljanja iz gradbišč na avtocesti Hoče-Levec je 

minilo le nekaj zimskih mesecev. To je obdobja, ko gradbeniki 

»počivajo« in se pripravljajo na novo gradbeno sezono. Toda le

tošnja suha zima je sicer nekajkrat zagodla našim gradbincem, na 

splošno pa jim omogoča kar kontinuirano delo. To so izkoristili tudi 
delavci TOZD GE Nizke gradnje in Ravne, katere smo obiskali na 

objektih Skedenj 1 in Skedenj II, ter na mostu v Žepini.

Najprej smo bili med delavci Niz
kih gradenj, kjer nam je vodja grad
bišča Friderik Mernik povedal na
slednje: »Vremenski pogoji v letošnji 
zimi so res kar ugodni, tako da za
radi tega nismo imeli kakšnih po
sebnih težav. Na viaduktu 60/24 ime
novan Skedenj 1, ki bo eden najbolj 
zahtevnih na vsej trasi smo z deli 
kar na tekočem Trenutno delamo 
opornika na mariborski strani, ka
terih višina bo 9.70 m in 13.40 m in 
naj bi bila končana do konca mese
ca. Za opornik v ljubljanski smeri 
pa smo končali temeljenje. Za ma
lenkostno zamudo na tem oporniku 
gre pripisati spremembi projekta za 
ta opornik. Le-ta je nastopila zaradi 
slabih nosilnih tal (preperel dolo
mit), zaradi česar smo morali poglo
biti temelje za 2—3 m Ob tem po
datku moram poudariti, da so bile 
geološke raziskave za ta objekt pre
malo detalino obdelane. Geologi so 
nam naknadno določali kote fundi- 
ranja, zato smo imeli v začetku kar 
2 meseca zamude, ki pa smo jo nato 
med samim fundiraniem doprinesli, 
tako da je bilo kljub temu oravo- 
časno gotovo Glede na zelo strm 
teren je to še poseben uspeh. Z dolo
čitvijo novih kot predvsem zaradi 
slabih nosilnih tal na posameznih 
področjih smo morali napraviti za 
skoraj 100 m več pilotov.

v zamudi, toda po novih planih, kjer 
je otvoritev trase predvidena za sep
tember 1975, smo pa kar pred roki. 
Tako bomo na obeh objektih — Že
pini in Dramljah v letošnjem letu 
končali z betonskimi deli. Na mostu 
v Žepini, kjer ravno sedaj montira
mo prečnike pa že leto pred rokom 
dokončali objekt. Na objektu v 
Dramljah bi za prihodnje leto osta
la le finalizacija«, je zaključil Mirko 
£ltern.

Ob našem obisku na tem objekt,: 
smo srečali še nadzornega za ta most 
inž. Petra Omana iz Republiške 
skupnosti za ceste. Ko smo ga po
prosili za kratko izjavo o izvajalcu 
del, je povedal: »S kvaliteto del smo 
zelo zadovoljni. Poudariti moram, da 
se delavci ravenskega Gradisa zave
dajo. da imajo dovoli časa za izde
lavo obeh objektov, zato mogoče po
svečajo večjo skrb kvaliteti kot hi
trost; gradnie. To nas seveda nič ne 
moti, sai bosta oba objekta, tako Že
nina kot. Dramlje po predvidevanjih 
in kar \? videti na gradbišču, gotova 
precoi pred uradno otvoritvijo tra
se Malenkostne težave sn le pri 
usklajevanju zemeljskih in beton
skih del ki jih izvaiata Primorje iz 
Ajdovščine in vaša enota. Uradno bi 
se morali si»er sami dogovarjati v 
okviru OART, n u ■. r z.arad' konti
nuitete dela xrčasin i"d' mi posredu
jemo.« je zaključil inž Peter Oman,

mk

Viadukt bo izdelan po dveh siste
mih — konzolne in montažne grad
nje. Kako napredujete z deti po po
sameznih sistemih? 60 m dolg most med viaduktoma Skedenj I in II

Za podporni del objekta, to je te
melje in stebre ni bilo večjih zasto
jev razen zaradi neredne dostave 
armature. Armatura je sedaj vsa na 
gradbišču, tako da bodo vsi stebri 
dobili še svoje kape (konzole). Večje 
skrbi pa nam dela tistih 240 m via
dukta, ki bo izdelan po sistemu kon
zolne gradnje. Bazni del stebra št. 7 
je gotov in čaka le še na vozičke za 
konzolno gradnjo. Tu pa se začno 
težave. Naša priprava dela pri izde
lavi načrtov za opaže in vozičke ne
koliko zaostaja. Glede na to, da po
trebujemo za montažo le-teh tudi 
kakšen mesec, bi morali biti že vsi 
na gradbišču, pa niso izdelani niti 
vsi načrti. En par vozičkov je sicer 
že narejen. Nosilce za vozičke smo 
izdelali sami na naši bazi na Po
brežju. ostali del konstrukcije (zu
nanji opaž) pa so napravili v KO 
Maribor. Po planu naj bi prvi lameli 
zabetonirali že sredi aprila, celotno 
konzolno konstrukcijo pa naj bi kon
čali do sredine novembra. Ob siste
mu konzolne gradnje moramo pou
dariti, da se število žic v kablih tu 
podvoji — od 18 na 36 kosov 0 7. Po 
betoniranju se obe simetrični lameli 
prednapenjata, tako da od baznega 
dela napredujemo v obe smeri hkrati 
za dolžino lamele, ki je 5 m. Skupaj 
bo na viaduktu zabetoniranih 43 la
mel. Glede na to, da je bazni del 
stebra št. 7 že končan bomo odre za 
bazni del preselili na steber fi. Ta 
naj bi bil končan še v prihodnjem 
mesecu. Sicer pa sme si zadali na
logo, da bomo konzolno gradnjo 
končali do sredine novembra, ostali 
del viadukta z montažo prednaoetih 
nosilcev dolžine an m in teže 76 ton 
pa do decembra. Tako naj bi nam za 
prihodnje leto ostala le finalizacija 
objekte« je zaključil Friderik Mer
nik.

Kaj pa ostali objekti?
Na viaduktu 60—25 imenovan Ske

denj II so bili vsi stebri s kapami 
gotovi že lansko leto, končati mora
mo le še opornik smer Maribor. Za 
le-tega pa mora podjetje Slovenija 
ceste napraviti še oporni zid in na
sip. Nato sledi le še priprava za mon
tažo nosilcev, s katero bomo začeli 
v juliju. Tudi na tem objektu mora
mo končati z montažo do konca leta, 
tako da bi ostala za prihodnje leto 
le finalizacija. Omeniti moram še 
vmesni most 50—41, dolžine 60 m ki 
je že povsem gotov, potrebna je le 
še finalizacija. To pa bomo izvedli 
v maju ali juniju.

Nato smo se napotili še na grad
bišče TOZD GE Ravne, ki izvaja 
mostova Dramlje in Žepina, Vodja 
gradbišča na mostu v Žepini Mirko 
Štern pa nam je o tekočih delih po
vedal :

»Začetno zamudo, ko ni bilo stroja 
za pilotiranje smo nekako anulirali. 
Po prvotnih planih smo res nekoliko

Most v Žepini ima že svojo pravo podobo

Bazni steber št. 7 za konzolno gradnjo viadukta 60—24 je že gotov
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Od zadnjega javljanja iz gradbišč 
po Rušah je .minilo že kar precej 
časa, zato smo se odločili, da jih po
novno obiščemo, Tako kot vedno, 
smo začeli tudi tokrat v sami tovar
ni dušika, ki je naš glavni investi
tor Od večjih del bi omenili adap
tacijo eno od peči. Delavci Hidro- 
montaže so dvignili 50 MW oec, mi 
pa smo jo podbetonirali v roku 2 
mesecev. Podnožje smo tudi dvignili 
za meter, tako da be olajšano izli
vanje iz peči. Omenjena adaotaciia 
je bila izredno zahtevna, saj je bila 
potrebna tudi sanacija stebrov. Ta
ko je bila zgornja etaža na kateri je 
delo nemoteno potekalo med sana
cijo podprta s stebri po projektih 
inž. Špesa.

V sami tovarni sta poleg adapta
cije v zaključni fazi še hala za 
umetna gnojila, kjer se izvajajo le 
še obrtniška dela in objekt družbene 
prehrane, kjer je končana tretja fa
za izgradnje. Objekt bi bil že v za
ključni fazi. vendar je investitor za
hteval dodatna dela (dvigalo za hra
no).

Iz tovarne smo se napotili na stol
pič, katerega investitor je tudi to

varna dušika. Stolpič ima pet etaž, 
v vsaki pa so štiri stanovanja, Tre
nutno se izvajajo dela za zadnjo 
ploščo, tako da bode tudi delavci 
LIO Okolja Loka kmalu začeli z 
montažo strešne konstrukcije. Izva
jajo se tudi že obrtniška dela, kate
rih skupna investicijska vrednost z 
gradbenimi je 3.9 mio dm Objekt 
naj bi bil gotov do konca julija, kar 
bo mariborskim delavcem prav go
tovo uspelo.

Nato smo obiskali še gradbišča v 
»Jeklu-, kjer sta v izgradnji proiz
vodna hala in pa pokrito skladišče. 
Rok za oba objekta je bil zelo kra
tek, saj so začeli šele januarja letos, 
končana pa naj bi bila že do 1 apri
la. Oba objekta sta manjših izmer, 
zato pa so bili problemi s strešno 
jekleno konstrukcijo ki jo je bilo 
treba napraviti v tako kratkem ro
ku, Dobro sodelovanje s Klemosem 
iz Lenarta nam je zagotovilo, da bo
mo oba objekta končali v roku, saj 
sta že v zaključni fazi Razlika med 
objektoma je v bistvu le v tem, da 
so v proizvodni hali betonski stebri 
z jekleno konstrukcijo pri skladišč

nem prostoru pa so tudi stebri jek
leni.

Na obisku po Rušah smo imeli tu
di malo sreče, saj so ravno tisti dan 
odprli novo oz. prenovljeno zgradbo 
Kmetijske zadruge Ruše. Izkoristili 
smo priložnost in poprosili direktor
ja zadruge Adolfa Majstra, da nam 
pove nekaj o samem objektu m ka
ko je zadovoljen z izvajanjem

»Kot predstavnik investitorja lah
ko poudarim, da smo z izvajalcem 
zelo zadovoljni. Posebno sem zado
voljen s šefom gradbišča ing Pri
morcem in delovodjem Lisjakom, ki 
sta nam pomagala pri rešitvah gle
de na spremembe nhiekt.a. Med samo 
izgradnjo je nastalo nekai spre
memb, ki smo jih zahtevali od izva
jalca in so bile kvalitetno tudi oprav
ljene. Z novo KZ smo pridobdi sa
mopostrežno trgovino bife, upravne 
prostore in pa eno dvosobno stano
vanje. Predaja objekta je biia sicer 
z. delno zakasnitvijo vendar spreje
mamo to z razumevanjem. Želimo 
pa tudi, da bi bili še nanrej tako so
lidni do mani.ših investitorjev, kar 
nam je še posebno všeč.«

mk

Proizvodna hala za »Jeklo« bo v roku gotova Nova kmetijska zadruga v Riišah

Da bi na najenostavnejši način 
dokazali kakšna, škoda se dela za
radi nekontroliranega odmetavanja 
uporabnih stvari na odpad. So znan
stveniki ameriške družbe ->tteynolci
na pravili hišo iz materiala ki se obi
čajno meče na smeti. Osnovni mate
rial za to neobičajno hišo je bil alu
minij, dobljen s predelavo številnih 
uporabljenih konserv ki jih Ameri- 
kanci vsakodnevno odmetavajo Iz 
tako dobljenega aluminija so vlite 
močne poprečne grede in stebri, fa
sada hiše. naprave za centralno kur
javo ter okvirji za vrata in okna

Gradbeniki poudarjajo, da se gre
de spajajo lažje kot podobni elemen
ti iz lesa. Poleg aluminija in kon
serv je v gradnji zelo dobro upo
rabljeno tudi razbito steklo

Stekleni prah je uporabljen za iz
gradnjo dohoda do hiše Pomešan z 
gumijastim prahom, dobljen iz sta
rih avtomobilskih gum in asfaltom, 
je stekleni orah zelo odporna podla
ga za poti Celo zidake so delali iz 
te mešanice, z večjim dodajanjem 
zmletega stekla. Za to opeko pravi
jo, da se še bolje obnaša kot navad
na.

Tudi karton, ki se vsakodnevno 
odmetava, ni povsem brez vredno
sti. Star karton pomešan z asfal
tom, daje vredno mešanico za hi
droizolacijo ravnih streh Tapete v 
sobah so izdelane iz predelanih naj
lonskih vlaken topli pod pa iz te 
mešanice ob dodajanju bombažnih 
vlaken iz starih nogavic.

Celo pepel, dobljen z izgoreva
njem premoga, ni povsem za smeti. 
V veliki meri lahko zamenja zelo 
drag cement. Kopalnica je izdelana 
iz koščkov marmorja, ki se v vseh 
kamnoseških delavnicah odmetava-
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jo, medtem ko so tla v sobah na
pravljena iz odpadkov iveric, ki se 
naberejo na vsaki žagi

Čeprav le nnvo ime »hiša iz od
padkov« zelo neugledno pa je hiša 
zelo komfortna in luksuzna in na ne

ki način govori, kako so ljudje brez
brižni in mečejo na smeti tudi upo
rabne stvari Dokaz za to je torej 
ta hiša. napravljena iz starih kon
zerv, razbitih steklenic starih no
gavic in zmečkanega kartona.

KOPRČANI V ŠKOFJI LOKI — Že nekaj časa so naši koprski Gradi- 
sovci v Škofji Loki. Kaj delajo in kako se počutijo na Gorenjskem, nam 
je povedal ing. Janez Nučič. Že septembra lani smo na polju blizu Škof
jeloške predilnice začeli z gradnjo proizvodne hale za embalažno gra
fično podjetje Škofja Loka. V hali, katere tlorisna površina je 4800 m-’, 
bodo poleg proizvodnih prostorov še skladiščni prostori, tiskarna, delav
nice in pa upravni prostori Poleg tega smo napravili še vratarnico in 
kolesarnico. Hala je že gotova, potrebna je le še finalizacija in pa zuna
nja ureditev. Med to spada tudi asfaltiranje parkirnih prostorov in 
dvorišča. Med opisom konstrukcije je treba poudariti le to, da je to 
Gradisova montažna predalčna hala z razponom 1 X 15 m in višino 6 m. 
Zunanje in predelne stene bodo iz siporex bloketov, medtem ko so po
žarni zidovi iz navadne opeke. Tlak bo v skladišču in proizvodni hali 
asfalt. Glede na sedanje stanje gradbišča lahko še zapišemo, da bo čez 
nekaj mesecev objekt končan, prav gotovo pa do 15. junija 1974, ko je 
rok za izgradnjo tega objekta, katerega investicijska vrednost je 12 mio 
dinarjev.
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59 Lektion

Forsetzung der 58. Lektion.

glauben an A Jederman glaubt an sein Gltick
sich rachen an D Der Sieger riicht sich oft an seinen Feinden
achten auf A Die Eitern achten auf die Erziehung ihrer Kinder
sich verlassen auf A der junge Mann verPisst sich auf den 

Freund
biirgen (garanticren) fiir A Der Kaufmann biirgt fiir die gute 

Qualitat der Ware
halten Fiir A Ich lialte dich fiir einen guten Freund 
sich vertiefen in A Der Študent vertieft sich in sein Studium 
sich zanken mit D Die Knaben streiten sich um den Bali 
sich streiten um A
sich vertragen mil D Wir vertragen uns immer mit den Nach- 

barn
sich sehnen nach D Die Anslander sehnen sich nach ihrer 

Keimat
herrschen iiber A Ber Prasident herrscht iiber sein Land

siegen iiber A Die Soldaten siegen iiber ihre Feinde 
sich beschweren iiber A Die Gaste beldagen sich iiber die Schlech- 
te Kost
sich beldagen iiber A

trauern um A Wir alle trauern um das verlorene Land 
abhangen von D Der morgige Ausflug hangt vom Wetter ab 
gehoren zu D Aigier gehort zu den Mittelmeerstaaten

Bilden Sie Satze im Imperfekt und Perfekt nach folgendem 
Beispiel:

1. Erfolg abhangen, Charakter des Menschen, Der Erfolg hangt 
vom Charakter des Menschen ab. Der Erfolg hing vom Charakter 
des Menschen ab. Der Erfolg hat vom Charakter des Menschen 
abgehangen. 2. Der Mann, bester Freund, Verlust, trauern. 3. Die 
Fran, sich vertiefen, neuer. Roman. 4. Dieser Mann, nicht gehoren, 
gute Arbeiter. 5. Tiichtige Menschen, sich nicht verlassen, andere 
Menschen. (i. Im A,us!and, Menschen, sich sehnen, Heimat. 7. Der 
Lehrer, sich beklagen. Faulheit der Schiller. 8. Brave Kinder, sich 
vertragen, Eitern. 9. Schiller, achten, Hat, erfahrener Lehrer. 10. 
Eltem, giauben, Fleiss. ihre Kinder. 11, Tapfere Menschen, siegen, 
alle Schwierigkeiten. 12. Banken, garanticren, Geldeinlagen.

In folgeuden Satzen ergaiizen Sie die Priipositionen mit den 
Artikein, wie im nachstehendem Beispiel: Beamte vvundert sich
— seltsame Fragc des Frcmden. Der Beamte ivundert sich iiber 
die Seltsame Frage des Frcmden. 2. Arzt befreit den Kranken — 
seine Schmerzcn. 3, Hund achtete — jede Bewegung des Frem- 
den. 4. Kellner erinnerte sich — Gesicht des Gastes. 5. Mein Freund 
ist gekommen, ich freue mich sehr — sein Besuch. 6. In der nach- 
sten Woche faliren wir zu den Eitern nach Frankfurt. wir freuen 
uns sehr — dieser Besuch. 7. Kein Menscli soli sich — seine Feinde 
rachen. 8. Srgere dicii nicht — schlechtes Wetter dieses VVinters, 
sondern freue dich — gutes VVetter des baldigen Friihlings. 9. Der 
Feldherr siegte — alle seine Feinde und herrschte — ihr Land.
10. Viele Kiinstler nehmen — Konzert fur die Opfer des Krieges 
teil. 11. Wir glauben — Sieg der Gerechtigkeit. 12. Poiizei warnl
— Betreten des F.ses auf Fiiissen und Seen. 13. Kinder freuen 
sich — nahen Ferien. 14. Sie freuen sich aueb — erhaltene Ge- 
burtstags-Gesclienke. 15. Die Frau ist — Vergiftung gestorben. 16. 
Eisen gehort — Metalle. 17. Der VVarter sorgt — Tiere im Zoo.
18, Landstreicher iciimmerl sich nicht — Wind und VVetter. 19. 
Der Gast bat — nabere Auskunft. 20. Der Kranke muss — Ausflug 
verziehten. 21. Hausfrau zvveifelt — Ehriichkcit. ihr Miidchen. 22.
Er komite sich nicht — Namen. Besueher, besinnen. 23, Glaubiger 
verzichtete — Bezahlung, Schulden. 24. Kaufer fragte — Preis, 
Bach. 25. Bettier fiirchtet sich — Hund. 26. Der Flieger vvartet — 
besseres VVetter. 27. Der Arbeiter bemiiht sich — bessere Stellung.
28. VVenn man iiber die Strasse geht. muss man — Verkehrszei- 
chen achten. 29. Der Gvlehrte vertieft sich — Buch. 30, Der Pa- 
tient ieidet — Tuberkulose. 31. Die Oper beginnt — Vorspiel. 32. 
Der Portier fragt — Namen des Fretnden. 33. Der Tierarzt befreit 
den Hund — Krankheit. 34 Wir verlassen uns — Trene unserer 
Freunde. 35. Jugoslavvien siegte im Fussballspiel — Deutschland.
36 Der Mantel schiitzt das Kind — Kiilte. 37. Fussganger achtete v 
nicht — Hupen des Fahrers. 38. Mein Freund Ieidet — schivere 
Grippe. 39. Der Kranke vvartet — Ankunft, Arzt. 40. Der Kaufer 
vvundert sich — hoher Preis. Ware. 41. Der Kranke hofft — bal- 
dige Gesundheit. 42. Der Kaufer denkt nicht — die Bezahlung 
des hohen Preises, 43. Ich vvarte — Einladung meines Onkels. 44.
Er denkt mir — die VVarmmg. 45. Er verlasst sich — die Hilfe 
des Freundes.

W6rter —

sich rachen an — maščevati 
se na
achten auf — paziti na 
sich verlassen auf — zanesti 
se na
biirgen fiir — jamčiti za 
sich vertiefen in — poglobiti
se v
sich zanken — prepirati se 
sich vertragen mit — zlagati 
se s kom
sich sehnen nach — hrepeneti 
po
herrschen iiber — vladati čez 
sich beklagen iiber — prito
ževati se čez 
trauern um — žalovati za 
abhangen von — biti odvisen 
od
gehoren zu — pripadati k 
r Mittelmeerstaat — sredo
zemska država 
r Erfolg — uspeh 
r Verlust — izguba 
e Heimat — domovina 
e Faulheit — lenoba 
erfahren — izkušen

Besede

e Schvvierigkeit — težava 
e Geldeinlage — denarna vloga 
r Glaubiger — upnik 
sich bemuhen — potruditi se 
r Tierarzt — živinozdravnik 
seltsam — čuden 
r Schmerz — bolečina 
e Bevvegung — gib 
baldig — skora j šen 
r Feidherr — vojskovodja 
r Kiinstler — umetnik 
s Opfer — žrtev 
betreten — stopiti na kaj 
vvarnen vor — svariti na 
e Vergiftung — zastrupitev 
s Metali — kovina 
r VVarter — strežnik, čuvaj 
s Zoo — živalski vrt
r Landstreicher — klatež, 
potepuh
verziechten auf — odreči se 
čemu
s Verkehrszeichen — prometni 
znak
s Vorspiel — predigra 
e Warnung — opozorilo



aši potapljači ob dnu jaza na Fali —
£ sžave in radosti tega poklica

Ena naših najstarejših HE na Dra- 
p1 in pa nekdaj naša največja HE je 
*ala. Združeno podjetje elektrogo
spodarstva Slovenije — Dravske 
Elektrarne Maribor, ki upravlja s to 
"E se je odločilo za rekonstrukcijo 
obstoječe HE, In ne samo to, Vgra
di bodo 8. agregat, da bi sinhroni- 
‘irali pretok vode te HE z ostalimi 
a Dravi. Vse bližnje HE imajo nam- 
ec pretok vode 450 m3/s medtem ko 
® Pretok te HE 320 m3/s. Razliko 
do m3/s pa bodo povečali s tem 
»regatom. Prvo pretočno polje, v ka- 
erem bo tudi postavljen 8. agregat, 
0 tako bolje izkoriščeno. Tako kot 
ostalih bo tudi tu Kaplanova tur- 

lna, ki bo povečala zmogljivost HE 
a -0 % in sicer od sedanjih 34 7 MW 
a 51.5 MW. Vsa gradbena dela ob 

,r~bnstrukciji bo izvajala naša 
UZD GE Nizke gradnje. Kako na- 

Medujejo z deli in o rokih nam je 
°vedal vodja gradbišča Ivo Krštinc. 
^ Pripravljalnimi deli smo začeli

januarja letos. Najprej smo začeli 
delo s potapljači, da bi na mestu, 
kjer bo stal 8. agregat, očistili dno.
Ravno tu se nahaja kotanja, tako da 
se je v njej nabralo precej gramoza.
Potapljača Anton Hajdinjak in Stan
ko Sinjur sta opravila že veliko dela.
Na globini 17 m sta očistila že skoraj 
vse, ostale so le še večje skale, ki pa 
jih bomo dvignili z dvigalko. Le-te 
jima tako onemogočajo boljše delo.
Poleg tega so nam v pripravljalnem 
obdobju delavci Hidromontaže pri
pravili pontonske sestave in kon
strukcijo za podvodno opažanje. V 
planu za letošnje leto imamo zapi
ranje gradbene jame, izdelavo beton- HALA ZA LAKIRNICO JE PRVA FAZA IZGRADNJE HAL ZA Tehnostroj 
skega zidu in t.esnjenje. V veliki me- : 
ri pa bo vse odvisno od vodnega 
pretoka, to je odjuge v zgornjem |in«|« hralra 
toku Drave. Sicer pa mora biti ce- 61!!* O EllSifl 
lotna rekonstrukcija z vgraditvijo 8.
agregata končana do oktobra 1975, g iiutramnriE
investicijska vrednost del pa znaša f LluIUIllCri!
36 mio din.

Gradisove hale v zadnjem času 
rastejo kot gobe po dežju. Na kate
rikoli konec Slovenije gremo, po
vsod so gradbišča, kjer montirajo 
naše hale. Tokrat smo bili v Ljuto
meru. kjer delavci TOZD GE Mari
bor za podjetje Tehnostroj gradiio 
novo halo. Lahko bi rekli, da je že 
povsem gotova, pa čeprav so začeU 
šele decembra lani. Res ie. da tudi 
ni velika, saj je njena tlorisna po
vršina le 1369 m2 z višino 8 m. Tre
nutno delalo na finalizaciii objekta. 
Ker bo podjetje, ki izdeluje avtomo
bilske prikolice, uporabljalo to halo 
kot lakirnico, so v notranjosti na
pravili tudi dva bazena velikosti 
12 X 8 m z globino 1.5 m. Dela na 
objektu so potekala po planih, tako 
da bo hala v roku tudi gotova. Le
ta pa je maj 1974. Ob koncu velja 
omeniti, da je lakirnica le prva faza 
izgradnje novih prostorov za Teh
nostroj. V prihodnjih letih naj bi tu 
naši delavci postavili še približno
10.000 m2 površine hal, za kar se že 
delajo načrti.

tLiavci Hidromontaže nam bodo pripravili konstrukcije za podvodno 
uPazenje

d 0 dveletni prekinitvi so se naši 
.avci TOZD GB Maribor ponovno 
«8lili v Radencih, da bi za Zdra- 
s!e Radenci, ki je investitor del, 

bom110 z6radili terapijo z baze- 
je , ln Pa zvezni hodnik, ki povezu- 
y zdravstveni dom s hotelom Radin. 
kalDerSDelitivriem Pianu naj bi pote- 
VehrPVezn' hodnik vse do terapije, 
hiti Br 7aradi pomanjkanja finanč- 

sredstev do tega ne bo prišlo, 
u zdravstvenega doma do terapije 
hotn1apfavljen !e provizorij, tako da 
ba ®lskim gostom vseeno ne bo tre
jo Preko dvorišča na terapi
je -**0 dela napredujejo pa nam 
- Povedal vodja gradbišča Marjan 

ar°vasnikt
■Mar? pr°iehtih Komunaprojekta iz 
boa ■ >ra trenutno delamo zvezni 
ho‘J]’k med zdravstvenim domom in 
^e 0rt0rn ^a terapiji smo tako začeli 
la ^ 4 ^aze naprej, vendar so se de- 
radj °novn° ustavila. Tokrat ne za- 
hon i .nE!rja temveč zaradi zahod- 
i^.^nške firme Wassert,echnic iz 
laCj. ifurt-a, ki naj bi izvajala insta- 

J° za banje in bazen. V terapiji

bo 49 banj in bazen velikosti 13.5 X 
X 2’5 m. Tako v banjah kot bazenu 
bo kisla voda — slatina. Objekt po 
sami konstrukciji ni zahteven, saj 
je skeletna konstrukcija z zalito 
ploščo, zahtevne so ie instalacije za 
vodo in prezračevalne naprave, Sa
mo za prezračevalne bo potrebno 
110 ton pločevine- Ob upoštevanju, 
da je vrednost vsake banje 18.000 
DM. ter da je investicijska vrednost 
gradbeno obrtniških del 24 mio din, 
potem se ni čudili, da je investitorju 
zmanjkalo denarja za nadaljevanje 
del. Vseeno pa upamo, da bo naših 
30 ljudi, kolikor jih je trenutno na 
gradbišču, dokončalo gradbena dela 
v predvidenem roku. kolikor ne bi 
delavci Wassert.echnica le preveč kas- 
nili Seveda pa potem tudi mi nismo 
vezani na končni rok. to je oktobra, 
saj ima investitor direktno pogodbo 
z njimi.

Od ostalih del. ki jih bodo še Iz
vajali v tem planu je le še ureditev 
dela okolice, za katere so tudi že 
odobrena sredstva v višini 1.5 mio 
din.«

GRADIS — Člani odbora za var
stvo pri delu menijo, da je treba 
naraščanje števila poškodb ustaviti 
in postopoma znižati. Predvsem je 
treba organizacijo dela prilagoditi 
povečanemu tempu dela, raziskati, 
zakaj tako velike fluktuacije, ugo
toviti zakaj je zmanjšana avtoriteta 
delovodij in ostalega vodstvenega 
kadra na gradbiščih, . zakaj pouče
vanje, ki je v podjetju precej ob
sežno, ne daje zadovoljivih rezulta
tov v praksi, raziskati vzroke , nedi
scipline na vseh področjih dela.

Ze v januarski številki smo pisali 
o začetnih delih na izgradnji novega 
hotela »Pod Pohorjem«. Ob navaja
nju osnovnih podatkov, koliko bo 
hotel sprejel gostov, in kakšni pro
stori bodo vse v hotelu., na gradbi
šču ni bilo kaj dosti videti, saj so 
bili narejeni le kletni prostori. Po 
trimesečnem delu pa je na gradbišču 
že povsem drugačna podoba. Da so 
se delavci TOZD GE Maribor zelo 
potrudili, je razvidno tudi iz slike. 
Na hotelskem traktu, ki je zidan, so 
napravljene že vse etaže, tako da 
bodo v kratkem prišli delavci LIO 
Škofja Loka in zmontirali strešno

konstrukcijo. Tudi na drugem trak
tu, v katerem bodo restavracija, 
kegljišče, saune in drugi prostori, ki 
je po konstrukciji armiranobetonski 
skelet, bodo kmalu končali četrto 
etažo in tako omogočili delavcem 
LIO, da tudi na tem traktu posta
vijo strešno konstrukcijo. Začeli so 
tudi že z obrtniškimi deli, saj se v 
hotelskem traktu že napeljujejo vo
dovodne in električne instalacije, pa 
tudi vodi za centralno kurjavo. Dela 
gredo torej po planu, tako da bo 1-o- 
tel, za katerega je predračunska 
vrednost 13 mio din, dograjen v 
predvidenem enoletnem roku.

Delo je, ki združuje ljudi človek je, ki ustvar
ja odnose. Tako ni več odtujenosti in razdvojenosti. 
Delavec razpolaga z rezultati svojega dela. Delavec 
tudi določa potrebo p« solidarnosti, odloča o višjih 
ciljih. Delavec usklajuje osebne in družbene inte-

rešitvam. Zato smo dolžni prispevati sredstva za 
naše skupne potrebe, za naš razvoj in končno za 
dobrobit vsakega izmed nas.

Iz gradiva za javno razpravo o družbenem do
govarjanju in sporazumevanju o programih in sred
stvih za skupno in splošno porabo v Ljubljani, ob
javljamo nazorno skico koliko in kakšen odstotek 
prispevka iz osebnega dohodka bomo namenili za 
skupno in splošno porabo v letu 1974.
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Zadolžitve za APST
ANALITSKO PLANSKA SLUŽBA

3. APS izdela mesečne anal enot 
s posebnim prikazom skoraj 
neg. odn. negat. enot tako, da 
odbor lahko ukrepa

7. TOZD imajo omejene OD po 
uspehu, če prekoračujejo dovolj 
o/n nepl. del. Pri obrač OD je 
treba razlikovati neposredne in 
posredne oblike nagrajev, Pri 
neizdelanih merilih n a gr. sme 
znašati presežek največ 15 %. 
Kontrolo nad kršenjem te točke 
izvaja APS.

9. TOZD predložijo APS ob peri
odičnih obračunih razčlenjene
režijske stroške

14. Poseben pregled o koriščenju 
zmogljivosti obratov s strani 
gradbenih TOZD bo izveden 
dvakrat letno

19. Odpravljati je treba pomanjklji
vosti, ki izhajajo iz slabe ali 
neizdelane priprave del 
(planiranje, organizacija). 
Izpolnjevanje teh nalog je treba 
vezati na nagrajevanje 
organizatorjev proizvodnje

20. Izdelava, obdelava in koriščenje 
pokalkulacij. Izpopolniti je 
sistemizacijo DM za opravila
s pokalkulacijami

22. APS in ROS naj takoj začneta 
kompletirati že dostavlj. 
program razvoja podjetja

35. Ekonomsko zasledovanje uspeš
nosti gradenj. Izboljšati zlasti 
notranje transporte. Določiti 
cene srednje in drobne mehani
zacije. Pokalk. podatki iz 
tekočega obratovanja

40. Z analizo je ugotoviti vzroke 
za relativno nizko akumulativ- 
nost zgradb. TOZD tudi v obdob
jih konjukture. Analizirati 
rentabilnost. Primer j. analize 
s sorodnimi podjetji

46. Usklajevanje poslovne politike 
TOZD s politiko podjetja

49. APS mora tekoče spremljati 
dogajanja v podjetju in 
pravočasno predlagati za 
izboljš. stanja

50. Postopno uvajanje DC metode — 
na terenu, pri kalkulacijah
in pri računski obdelavi

51. Bolj resno in odgovorno izvajati 
določila predpisov. Izvajanje 11. 
čl. pravilnika o izrekanju 
ukrepov zaradi kršitev del. 
dolžnosti. Posebna odgovornost 
individ. izvrš. in org, proizv.

Inž. Vasle Branko, direktor

Inž. Vasle Branko, direktor 
Uhan Stane, p. d.
Marolt Ciril, analit.
Pečaver

Marolt Ciril, analitik

Uhan Stane, p. d.

Inž. Vasle Branko, direktor 
Uhan Stane, p. d.

Čoh Ivan, analitik

Inž. Vasle Branko, direktor 
Uhan Stane, p. d.
Marolt Ciril, analitik

Čoh Ivan, analitik

Inž. Vasle Branko, direktor 
Uhan Stane, p. d.
Vehovec Zora, analitik

Inž. Vasle Branko, direktor

Inž. Vasle Branko, direktor 
Uhan Stane, p. d.

Inž. Vasle Branko, direktor 
Uhan Stane, p. d.
Vehovec Zora, analitik

Inž. Vasle Branko, direktor 
Uhan Stane, pom. dir.

vsak mesec po izdelani 
mesečni analizi

stalno in vsakokrat po 
mesečni analizi

5. april 
5. julij 
5. oktober 
31. januar
prva polovica avgusta 
in marca

izpolnitev pravilnika za 
nagr. or. proizv.

stalna naloga 
Obvestiti KS glede 
iznopoln. sistem. DM

:t. 1974

pregled vsake 3 mesece

ob zaklj. računa in ob 
period, obr.

pregled vsake 3 mesece

pregled vsake 3 mesece

stalno

poročilo vsake 3 mesece

I. komisija ZDS = komisija za medsebojna delovna razmerja, za proizvodnjo in delitev dohodka, za 
varstvo pri delu, za standard in rekreacijo ter narodno obrambo

II. komisija ZDS = komisija za delavsko kontrolo

(Naš novi dopisnik Miha Škerlak poroča)
Ob koncu leta 1972 smo prevzeli gradnjo tipske hale po lastnem 

projektu za veletrgovino »Koloniale«. Lokacija je bila izbrana za 
potrebe njihove enote v Poljčanah, Tako se je naše podjetje prvič 
pojavilo v vlogi izvajalca v tem kraju.

Poljčane leže pod planino Boč ob 
železniški progi Maribor—Celje, 
stisnjene na obronkih ob njej ter na 
levem bregu Dravinje v smeri proti 
Studenicam in Ločem. V preteklosti 
izrazito zgrajeni okoliš z zametki 
obrti, danes spreminja svojo podobo. 
Ce pogledamo program družbeno go
spodarskega in splošnega razvoja ob
čine Slovenska Bistrica, v katero spa
dajo tudi Poljčane, vidimo da je po
glavitni cilj prizadevanje za zmanj
šanje razlik med posameznimi kra
ji in za vzporedno kazanje z razvo
jem celotne republike Glede na po
trebni in želj eni večji vzpon gospo
darstva v občini, nameravajo v 
prihodnje še bolj intenzivno skrbeti 
za ustanavljanje novih dislociranih 
obratov, kar pomeni, da se nam 
gradbenikom obetajo še lepši časi. 
Prva potrditev teh uvedb so trije ob
jekti v sklopu Lesno industrijskega 
podjetja Slovenske Konjice, — obrat 
Poljčane, ki jih v tem času končuje
mo. Prav tako smo pred sklenitvijo 
pogodbe za izgradnjo nove hale za 
kovinsko gradbeno podjetje »Mon
ter«, še letos se predvideva rekon
strukcija trgovskih lokalov za pod
jetje »Koloniale« v središču kraja 
ter dograditev proizvodnih prostorov 
za podjetje »EMI« iz Poljčan, ki je 
znana s svojo proizvodnjo lestencev. 
Manjša skupina izvaja rekonstruk
cijo oziroma adaptacijo železniških
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postaj v Poljčanah in sosednjem Li
poglavu.

Naj vam naše poljčanske objekte 
na kratko predstavimo ter s tem da
mo priznanje graditeljem, ki so iz
vršili ta začetni korak v tem delu 
Štajerske ter nam z doseženim uspe
hom odprli novo področje dela oziro
ma razširili meje mariborske enote 
proti jugovzhodu. Čeprav je bil za
četek težak, so danes naši »poljan- 
čani« enoten kolektiv, ki je v težkih 
terenskih razmerah pokazal, da je 
»Gradis« sposoben graditi tudi tam 
kjer drugi ne morejo.

Skladišče »Koloniale« leži v nepo
sredni bližini železniške postaje ob 
cesti Slovenska Bistrica—Rogaška 
Slatina. Ob objektu v izmerah 30 X 
72 m je zveza v dveh etažah in meri
6 X 30 m. Koristna višina objekta je
7 m. Na daljši strani objekta je v ce
li dolžini nakladalna rampa. Na na
sprotni strani objekta so vrata za 
direkten transport iz vagonov na in
dustrijskem tiru. Objekt je dvoraz- 
ponska montažna hala z razponom 
po 15 m na medsebojnem razmaku 
glavnih nosilcev 6 m. Temelji so pa
sovni armiranobetonski, povezani 
med seboj tako, da delujejo kot te
meljna mreža.

Največ težav je graditeljem pov
zročala izvedba posteljice pod te
melji, ki je nadomestila odkopano 
nenosilno močvirno zemljino, ves iz-

č
kop pa jim je narasla Brežnica več
krat zalila. Glavni del projekta je 
izdelal razvojni oddelek mariborske 
GE. Objekt smo predali investitorju 
v uporabo avgusta lani.

Na nasprotni strani tira smo zgra
dili elektronapajalno postajo za po
trebe elektrifikacije železniške pro
ge Zidani most—Šentilj Objekt tlo
risnih mer 19 X 15 m je enonadstro
pen, konstrukcija je skeletna Ob
jekt je dovršen do take mere, da je 
možno pričeti z montažo opreme, po
tem nas čaka še nekaj dela na 
končni obdelavi notranjosti objekta 
ter ureditev okolja

V sklopu rekonstrukcije obrata 
»LIP« Konjice v Poljčanah gradimo 
tri objekte z 1300 m? površine po 
lastnem projektu s tem da prvič ra
zen 15 m predalčnega nosilca upo
rabljamo tudi samo 12 m nosilec — 
takšne so pač zahteve investitorja. 
Montažne hale služijo za prirezoval- 
nico, žagalnico in skladišče gotovih 
izdelkov in kartonov (glavni proiz
vod obrata so otroške posteljice).

V kratkem pričnemo z gradnjo 
dvoladijske montažne hale za potre
be kovinskega gradbenega podjetja 
»Monter« v izmeri 1400 m2. To pod
jetje je naš stalen kooperant, pod
jetje je sicer manjše, šteje le 100 de
lavcev, vendar jih najdemo po vsej 
državi. Fasade impozantnih stano
vanjskih in poslovnih objektov iz 
aluminija so dela njihovih rok.

Mali trg Poljčane je v zadnjih 
dveh letih spremenil podobo in ve
čino novih objektov je zgradil Gra
dis. Upravičeno smo lahko ponosni 
na opravljeno delo ter lahko z veliko 
mero zaupanja v naše ljudi optimi
stično zremo v prihodnost.

Mesto federacije
Kako raste Novi Beograd

Čeprav vemo precej o Novem Beo
gradu, saj je minilo že 26 let odkar 
so ga začele graditi mladinske bri
gade, vendarle je za mnoge zanimi
vo, kje in kakšno je to mesto.

Najbolj natančno predstavo dobi
mo o tem mestu, če zamislimo pre
progo, ki se razprostira od Kala- 
megdana in Beograjskega sejma ob 
Donavi do Zemuna. Ta prostor je 
bil pred 26 leti zanemarjeno moč
virje. Zdaj je sodobno urejeno del 
našega glavnega mesta. On povezuje 
Zemun in Beograd v celoto, ki bo 
kmalu štela poldrugi milijon prebi
valcev.

Preproga od Kalamegdana in 
Beograjskega sejma še ni do kraja 
razprostrta. Trenutno Novi Beograd 
pokriva skoraj polovico prostora med 
Savo, Donavo in Zemunom. Tu je 
velik in lepo urejen park z jezerom, 
ki se razprostira do naj večjega po
slopja v deželi — zgradbe Zveznega 
izvršnega sveta — zgrajenega med 
rekama in -Ratnim ostrvom«. ki do
minira na ustju rek kol bodoči re
kreacijski center Beograda. Ob izli
vu Save v Donavo stoji muzej So
dobne umetnosti, ki je sestavljen iz 
šestih kock, katerih strehe so prire
zani ogli, povezuje pa jih kvadrat. 
Kocke so na strebrili, ki tvorijo 
pritličje s steklenimi zidovi.

Ta sodobna arhitektonska rešitev 
bo ostala spomenik sodobni arhitek
turi, kakor bo tudi vitko in visoko 
poslopje družbenopolitičnih organiza
cij ostalo znamenje naših pogumnih 
stremljenj v prihodnost

Nasproti velikega poslopja Zvez
nega izvršnega sveta je še vedno 
trava in detelja, toda ta prostor je 
že določen za bodoči -city« Novega 
Beograda s kulturnimi, upravnimi in 
poslovnimi poslopji, zabavišči in ve
likim trgom, primernim tudi za naj
več j e manifestacije.

Če gledamo od Save, je levo od 
ZIS novo naselje šestih stolpnic, 
stanovanjskim poslopjem, dolgim 
skoraj tri kilometre »izlomljenim« za 
drugimi poslopji in trgovinskimi 
paviljoni. Drugi del, najstarejši del 
Novega Beograda, je pred Zemunom, 
od katerega ga loči samo nasip nek
danje železniške proge, Tu je tudi 
študentsko mesto, tipično naselje 
starih poslopij s strehami in dimni
ki, a od tu so proti Savi zrasli bloki 
geometrijsko natančnih in visokih ter 
dolgih hiš brez vidnih streh — z 
ravnimi terasami in geometrijsko 
harmonijo.

Naredimo še sliko v dveh potezah: 
vzdolžno s plavo in zeleno barvo in 
povprečno, pravokotno, z asfaltom. 
Tako se križata vodna in cestna pot

— Sava in avtocesta čez »Gazelo* . 
novega mostu ob stari železniški p0- , 
staji. Tu je okrog 70 km obale D°! r 
nave in Save. To so, ali pa vsaj j 
bodo, pljuča Beograda, katerih naj' ( 
večji del sega v Novi Beograd.

Ob avtocesti rastejo nova sodob^ r- 
naselja Novega Beograda, ki ^ S 
vnaprej razdeljena v krajevne skup- r 
nos ti po deset tisoč prebivalcev. s 
mestu nekdanjega letališča se dvig*' t 
jo visoke stolpnice podobne detelj1' č 
ci in miniaturam Nevv Vorških ne' k 
botičnikov. *■

Ker je za Novi Beograd predvidf 
na koncentracija poslovnih in druz’ 
benopolitičnih organizacij, kar ) 
delno že tudi uresničeno, se zdi lju' 0 
dem, da je Novi Beograd praktik “ 
že mesto federacije. »Ekonomska 
litika« je pred nekaj leti oovsej 
resno razmišljala o možnosti, da 15 
kazalo Novemu Beogradu tudi t0<’ 
malno pravno, juridično priznati sta' 
tus eksteritorialnega centra fedeG' 
cije. j

Ne glede na formalnosti — N01^ 
Beograd nastaja in ostane mesto 
mestu, zlasti pa je mesto naših 
rodov in narodnosti, kajti tu stafl^ 
jejo tudi ljudje, ki na kakršenk®, 
način predstavljajo svoje republik 
in pokrajine, narode in narodnosti’

Novi Beograd torej ni samo 
na v Beogradu. Tudi list »Novi 
grad«, s katerim sodelujemo, ne j* 
samo list komune, kajti po log111, 
stvari bo dajal v sodelovanju 
kot pa bo od nje dobil, saj bo posM 
nik v obveščanju ostalih sodelujoč 
listov in tudi posrednik v obveš^ 
n ju iz ostalih sredin k najvišjim * 
rumom dežele in nazaj.

NA IZPITU

»Kako se pišete?« J
»Kregar.«
»In zakaj se sedaj smejite?« ^ 
»Dobro se mi zdi, da sem ž^’ : 

odgovoril že na prvo vprašanje.« t
i
5

JUNAK f

»Pri nas doma imam jaz gla''1}! 
besedo,« se hvali med prijatelji , 
dinand. »Včeraj sem rekel žeiih $ 
treh minutah hočem imeti vročo 'j\ j 
do! In rečem vam, v treh minm , 
sem imel vročo vodo!« ;

»Zakaj pa si potreboval vročo v' < 
do?« (

»Ja, za pomivanje posode vend3*' ,
1

Iz zadnje seje

— No, upam, da vam je sedaj popolnoma jasno



r Dod vodo
Na gradbišču ob rekonstrukciji HE Fala je med drugimi delavci 

TOZD GE Nizke gradnje tudi nekaj takih, ki ne sodijo med gradbe

nike. Pa ne, da jih ne bi potrebovali, le njihova struktura dela se 

razlikuje od drugih. To sta potapljača Anton Hajdinjak in Stanko 

Šinjur, njun pomočnik Sead Hadžiomeruvič in reševalec Hasib 

Turkovič.

Ob besedi potapljač st marsikomu, 
PUtivsem pa mlajšim, vzburi tanta
la in premišljuje le o zakladih, id 
ijh skrivajo globine rek in morja. 
Kakšno pa je v resnici delo potap
ljača, nam je povedal Anton Hajdi
njak, eden izmed obeh potapljačev, 
^ se dan za dnem spuščata v lede- 
bornrzlo Dravo, Ob našem obisku pri 
N »štiriperesni detelji« smo imeli 
j^ar srečo. Ko smo sestopili po ne- 
^ajrnetrski lestvi na oder 2 m nad 
^°do, sta pomočnika ravno oblačila 
?fanka Šinjurja, da bo ponovno za- 

delo pod vodo. Nismo jih hoteli 
potiti, le opazovali smo ustaljene gi- 

6 Pomagačev in potapljača. Ko so 
P111 obuli še ogromne ir. težke čevlje, 
Is bil že skoraj gotov. Po kratki lest- 

* sta se spustila s pomagačem na 
Plato tik nad vodo. Le še skafander 
JI Stanko Šinjur je bil pripravljen, 
,.a nas zapusti za dve do tri ure. ko- 
ikor časa je pod vodo. Za njim so 
stali le mehurčki in izginil je v 

”*nbino 17 m k„er je njuno delovno 
^ sto. Ko je bil ta del končan, smo 
e vsi skupaj zbasali v majhno ba- 
skico na odru. kjer potapljača obla- 

■ J° in v kateri so tudi vsi aparati, 
(J, jih potapliača nujno potrebujeta. 

b Poslušanju usklajenega dihanja

potapljača, ki je po teletonu v stalni 
zvezi z drugim potapljačem tu v ba
raki, smo začeli pogovor. Zanimalo 
nas je predvsem, zakaj in kako sta 
se odločila za ta nevaren poklic. V 
imenu obeh potapljačev je govoril 
Anton Hajdinjak:

»Mladostna zagnanost me je leta 
1957 vodila, da sem začel kot potap
ljaški vajenec. Po 2500 urah potap
ljanja sem dobil priznano kvalifika
cijo. Pod vodo sem bil do sedaj že 
nad 16.000 ur, kar je svojevrsten re
kord, Moj kolega je napravil izpit 
za lahkega in težkega potapljača v 
mornarici. Verjetno je tudi on začel 
iz istega razloga kot jazb

in kakšno je tu vajino delo?
»Na globini 17 m s črpalkami či

stiva dno. Za HE se je v kotanji na
bralo precej gramoza, ki ga je po
trebno ’ očistiti. Delava izmenično 
vsak dan eden. V vodi sva povpreč
no 2—3 ure nato eno uro počivava 
pa zopet v vodo. Vsak drugi dan sva 
tako v vodi 5—6 ur Seveda ie pri 
tem aktivno delo na dnu nekaj kraj
še, .saj je treba tu upoštevati tudi 
dekomprlmacijo na globini 3 m. Na 
tej globini nimava kaj delati, čaka
nje v mrzli vodi pa tudi ni prijetno* 1 2 3 * * * *.

Tako včasih malo skrajšava dekom- 
primacijo zaradi česar nastopijo po
tapljaške bolezni. Delo v 75 kg težk 
opremi je težavno pa tudi nevarno 
Res, da imamo zato tudi bonifikaci 
jo delovne dobe. Le-ta pa je preče 
nizka, saj je potrebno imeti kar 7( 
odstotkov vseh ur potapljaških, de 
se prizna 6 mesecev bonifikacije. Z: 
manjši odstotek ur potapljanja p; 
izračunavajo bonifikacijo po poseb
nem ključu.«

In kaj delate takrat, ko niste poc 
vodo?

»Vsak potapljač mora imeti tud 
osnoven poklic. Midva sva tesarja 
tako da nikoli ne počivava. Res, da 
je zaslužek potapljača boljši kot te
sarja, pa se prav gotovo ne bi nikoli 
več odločil za ta nevaren poklic. Do
datek. 20.— din za uro dela pod vodo 
je prav gotovo le. simboličen in ni
kakor ne ustreza resnični nevarnosti 
dela pod vodo.«

Med našim razgovorom se je ne
kajkrat oglasil tudi Stanko Šinjur iz 
globine 17 m, zahteval malo več kab
la, pa zopet malo več kisika, sicer 
pa smo lahko še naprej poslušali le 
njegovo dihanje. Šumenje razigranih 
mehurčkov nas je še naprej opozar
jalo. da je pod vodo vse v redu. stal
na kontrola aparatov za dovod kisi
ka drugega potapljača' pa nas je pre
pričala.‘da delo poteka rutinsko Ob 
odhodu smo jim vseeno zaželeli, da 
bi bilo tako tudi naorei, da bi vsi 
dovodi delali brezhibno in bi bili ta
ko zagotovlieni osnovni pogoji za to 
težko in nevarno delo.

mk

if
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Analitična ocena
delovnih mest v Gradisu

, Znano je, da je samoupravni sporazum o osnovah in merilih za
; • delitev dohodka in osebnih dohodkov v gradbeništvu, ki so ga leta 
j, 1971 podpisala vsa gradbena podjetja Slovenije za vse podpisnike 
i* lega sporazuma obvezen.

60. člen omenjenega sporazuma 
m:?ea> da je sistemizacija in ana- 
n lcaa ocena delovnih mest ali kakš- 
Vr aru ge ustrezne metode osnova za 
dn°tenje dela na posameznem 

ovnetn mestu, ter bi jih morale 
, dp:.snice sporazuma sprejeti naj- 

do konca leta 1973, Ta rok 
bd podaljšan do konca leta 1974. 

v ,r°k za prestavitev tega roka je bil 
l errh ker praktično še nobeno grad- 
0 n° podjetje ni izvedlo analitske 
Vere? delovnih mest sindikat Slo- 
go®1-16 Pa je — v želji, da pomaga 
^ P°darskim organizacijam — for- 
ianv* pose'3no komisijo s podkomisi
je-1’ *n Podkomisija za gradbeništvo 
»^delala enotno analitsko oceno za 

adbeništvo. ki smo jo dobili v vpo- 
ed januarja 1974.
^ Gradisu smo že svoječasno imeli< od

sta C|entra,nega delavskega sveta po 
litJdjeno komisijo za izvedbo ana- 
Hj !? ocene. Ker smo vedeli, da ko- 

l]a Pri sindikatu dela enotno 
g, htsko oceno za vso gradbeništvo 

"Venije, Smo počakali.
dikei Sm° ianuaria 1974 Prejeli sin-1 
la j/n° analitsko oceno, se je sesta- 
djgg^isija za analitsko oceno Gra- 
sin >n po razpravi ugotovili, da je 
in , 'kalna analitska ocena primerna 
sjj^horabna tudi za Gradis. Analit
ik,,, °cena sindikata je točkovana 
jep ° ■ ki je v svetu najbolj razšir-

t*ri različnih delovnih procesih 
jaV]ra2ličnih delovnih mestih se po- 
se la-l° dela in delovne operacije, ki 

cd seboj bistveno razlikujejo v 
ntevnosti.

eZdat?te
htevavca in normalno je, da se za- 
Sest h?8 * **- dela upošteva kot temeljna 
in h na Pri opredeljevanju pravice 
Sre , pl’eža za udeležbo pri delitvi 

stev za osebne dohodke.

dvmtesti^. metodi na osnovi karakteri- 
in V strokovnost, odgovornost, napor 

D1>v okolja.
kr. ,r°centualno so si te karakteristi-

razmerju:
A.

strokovnost 
C °dgovomost 
b naPor 
, vp'iv okolja 
Vaj

50 % 
21% 
17% 
12% 

100 %

Zaradi enostavnosti izračuna in 
ker želimo vrednost vsakega delov
nega mesta izraziti s številom točk, 
pomnožimo vsako posamezno karak
teristiko z 10, istočasno jih pa še raz
delimo na 11 elementov, od katerih 
ima vsak svojo vrednost:

A = ZNANJE ALI
STROKOVNOST

Al = šolska izobrazba 
A2 = delovne izkušnje

B = ODGOVORNOST
BI = odgovornost za delo - 
B2 = odgovornost za del. sredstva 
B3 = odgovornost za vodenje

C =NAPOR
C1 = umski napor
C2 = napor telesa in čutil
C3 = napor v odnosu z ljudmi

D = VPLIV OKOLJA
Dl — nevarnost nezgod in obolenj 
D2 = umazanost, prah itd.
D3 = posebni pogoji v gradb.

Važno je, da pri izvrednotenju po
sameznega delovnega mesta upošte
vamo enake izhodiščne kriterije, za 
posamezne elemente (npr. BI = od
govornost za delo — 80 točk) pa mo
ramo vnaprej določiti, kdaj upošte
vamo polnih 80 točk, kdaj manj in 
kdaj nič. Ko smo se tako odločili za 
metodo dela, moramo izvrednotiti 
nekaj najbolj značilnih delovnih 
mest in pogledati, kako se ujemajo ti 
izračuni z našim obstoječim pravil
nikom o delitvi osebnih dohodkov.

Naša analitska služba je že izvrši
la en poizkusni izračun po tej me
todi in kaže, da ni bistvenih odsto
panj.

Analitska ocena nam bo dala en 
določeni rang, ki pa ga bomo morali 
verjetno z oz. na obstoječi pravilnik 
korigirati, ker nobena še tako pre
cizna metoda ne da absolutnih re
zultatov, ker pri to-likih delovnih 
mestih kakor jih imamo v Gradisu, 
verjetno ne moremo na vseh delov
nih mestih upoštevati vseh elemen
tov, ki vplivajo na efekt dela.

Osnova za izdelavo analitske oce
ne je sistematizacija delovnih mest

V Gradisu že imamo pravilnik o si
stematizaciji, ki pa je potreben po
pravka, predno se ga uporabi za 
analitsko oceno.

Ko smo leta 1971 uredili sistemati
zacijo, smo za enako delovno mesto 
naredili opis dela. predpisali druge 
pogoje dela ter določili zahtevano 
šolsko izobrazbo in prakso.

Naknadno smo ugotovili, da so bi
le zahteve predvsem pri šolski izob-

250 točk
250 točk skupaj 500 točk

80 točk 
40 točk
90 točk skupaj 210 točk

80 točk 
60 točk
30 točk skupaj 170 točk

60 točk 
30 točk
30 točk skupaj 120 točk

1000 točk skupaj 1000 točk

razbi in praksi pri nekaterih delov
nih mestih previsoko postavljene in 
to moramo sedaj popraviti. Siste
matizacija rezultira iz organizacij
skih shem posameznih TOZD in 
služb.

Sedaj je v teku akcija pregleda 
organizacijskih shem, korektura ob
stoječih opisov delovnih mest in do
polnitev sistematizacije z opisi novih 
delovnih mest. Ta akcija bo zaklju
čena do konca aprila 1974.

Do sedaj smo imeli v Gradisu tri 
komisije:

1. komisija za popravek pravilni
ka o delitvi osebnih dohodkov

2. komisijo za sistematizacijo in
3. komisijo za analitsko oceno

Ker je delo teh komisij stalno v
medsebojni odvisnosti, je centralni
delavski svet na svoji seji dne 14. 3.
1974 imenoval dve stalni komisiji:
eno za sistematizacijo in eno za
AODM in OD. Ti dve komisiji sta v
glavnem sestavljeni iz delovnih ljudi

zgoraj omenjenih treh komisij in 
bodo v bodoče reševale vso proble
matiko v zvezi s pravilnikom o de
litvi osebnega dohodka, pravilnikom 
o sistematizaciji in analitsko oceno 
delovnih mest.

Tekom meseca maja 1974 bosta ti 
dve komisiji poslali v obravnavo po
pravke in nove opise delovnih mest 
k pravilniku o sistematizaciji ter 
osnutek analitske ocene, ki bo bazi
ral na osnovah od sindikata izdelane 
analitske pcene za gradbeništvo, ki 
pa bo prirejen potrebam Gradisa in 
verjetno nekoliko poenostavljen,

Z ozirom na zahteve analitske oce
ne bomo dobili za vsa delovna mesta 
nek rang, potem bomo pa vsa de

lovna mesta razdelili v 18 grup. V 
posameznih g- :pah bodo delovna 
mesta, ki so po zahtevnosti glede na 
elemente analitske ocene približno 
enaka.

Člani kolektiva bodo tako v raz
pravi, lahko primerjali posamezna 
delovna mesta in predlagali oresta- 
vitev v višjo ali nižjo grupo

Če upoštevamo še vse druge sa
moupravne akte, ki jih moramo v 
Gradisu z ozirom na novo ustavo še 
urediti in sprejeti, lahko realno pri
čakujemo, da bomo novi pravilnik 
ali sporazum o delitvi dohodka in 
osebnega dohodka ob uporabi ana
litske ocene nrinravili do jeseni 1974.

Dragovan Sever, dipl. gr. ing.

Tudi ostali podporni stebri bodo v kratkem dobili svoje kape

Miniranje je na avtocesti vsakdanji pojav
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Novice iz gradbeništva
Stanovanjska izgradnja 
v SR Srbiji

V lanskem letu je bilo po podatkih 
republiškega zavoda za statistiko 
Zgrajenih skupaj 12.662 stanovanj.

Glede na to, da je bilo v letu 1972 
to število nekoliko večje — 13.451 
stanovanj, nam pokaže, da se tempo 
stanovanjske izgradnje ni povečal 
kljub vsem povečanim stimulativnim 
meram.

Največ stanovanj je bilo zgrajenih 
izven pokrajin — 9.683, nato v Voj
vodini 2.608, medtem ko je bilo na 
Kosovu zgrajeno le 371 stanovanj. 
Omeniti velja, da je bilo v letu 1973 
v odnosu na prejšnje leto, samo na 
Kosovu zgrajeno več stanovanj v 
družbenem sektorju.

Ohrabrujoč podatek pa se nanaša 
predvsem na zadnje dni lanskega le
ta, ko je bilo v družbenem sektorju 
28.110 nedokončanih stanovanj, to je 
za okoli tri tisoč stanovanj več kot 
pa leta 1972. Največ nedokončanih 
stanovanj je izven pokrajin 22.208, v 
Vojvodini 5.196 in na Kosovu 706 sta
novanj v družbenem sektorju.

Na Reki se gradi 
tovarna stanovanj

Na območju Skurijske Drage je na 
Reki začela gradnja tovarne stano
vanj, ki bo z letno proizvodnjo 400 
stanovanj v veliki meri olajšala ob
stoječo stanovanjsko krizo na tem 
območju. Tovarno gradi podjetje 
»Adriamont« in to po licenci italijan
ske firme Standard iz Forlia, Grad
nja tovarne bo stala 21 mio din, dela 
pa naj bi bda končana sredi leta.

Po besedah direktorja -Adriamon- 
ta«, bo v omenjeni tovarni že do 
konca tega leta napravljenih 100 sta
novanj, prihodnje leto pa bo proiz
vodnja dosegla že 400 stanovanj 
skupne površine 25 000 m!, Izdelovali 
bodo v glavnem dvosobna in trisob
na stanovanja s povprečno površino 
okoli 60 m2. Skupščina občine Reke 
je dodelila poleg tovarne v Škurijski 
Dragi tudi zemljišče kjer naj bi 
postavili novo naselje z 2.172 stano
vanji, Tretjina naselja je že rezervi
rana za potrebe luškega podjetja, 
ostali del stanovanj pa bodo koristile 
stanovanjske zadruge

Tak način izgradnje stanovanj ima 
dve prednosti. Ta stanovanja so ce
nejša za 20 °/o, zaradi hitrosti grad
nje je praktično ta odstotek še več
ji. Vključno s temeljenjem traja iz
gradnja take vrste zgradb le 3 mese
ce, sama montaža poslopja pa je 
končana v 22 dneh, V kvaliteti ni 
razlik, saj so ti objekti grajeni za 9. 
stopnjo potresov.

Nova vrsta opažev 
za zunanje stene

Lansko leto so v Wilhelm Piku 
preizkusili novo vrsto opažev za zu
nanje stene. Zunanje stene so izoli
rane s penastim materialom, ki je 
dober zaščitnik vlage in toplote, upo
rabljati pa jih bodo začeli že "v le
tošnjem letu. Poleg znatnega pri
hranka cementa se z uporabo filter- 
skega pepela rjavega premoga znat
no zmanjša ludi poraba armature in 
to kar za 27 °/o.

Za gradbenike se obetajo 
boljši časi

Gradbena podjetja s področja 
Istre, Hrvatskega primorja in Gor
skega Kotora so imeli konec lanskega

leta pogodbenih del v vrednosti 797 
mio, kar je za 10.7 °/o več kot decem
bra 1972. Iz teh podatkov veje opti
mizem na osnovi katerega si stro
kovnjaki obetajo boljše čase za 
gradbene organizacije

Lanskoletna bilanca gradbenikov 
na Kvarnersko-istrskem področju je 
predvsem odraz restrikcij v investi
cijski potrošnji in drugih mer za 
stabilizacijo gospodarstva. Tako je 
bila vrednost izvedenih gradbenih 
del v teh krajih za 10°/o manjša kot 
leta 1972. Bolj realno merilo zmanj
šanja obsega del pa nam daje poda
tek o efektivnih urah delavca na 
gradbišču, katerih je bilo za skoraj 
25 ”/0 manj kot preteklo leto.

Analize pokažejo, da je bilo pre
teklo leto mnogo ugodnejše za manj
še delovne organizacije kot velika 
podjetja. Neke delovne organizacije 
so izkoriščale le 40 %> razpoložljivih 
kapacitet. Vzrok temu so problemi z 
nabavo gradbenih materialov, pred
vsem cementa. Neka gradbena pod
jetja so uspela realizirati komaj 38 
odstotkov potrebnih količin cementa.

Koliko potrebujemo 
cementa?

Podjetje dalmatinskih cementarn 
»Dalmaoijacement« je pred kratkim 
najavilo, da bo pri odgovarjajočih 
forumih pokrenilo akcijo za podpiso
vanje družbenega sporazuma repub
lik in pokrajin o razmerju cementne 
industrije Jugoslavije. Povod za to 
akcijo so bile vesti o izgradnji novih 
tovarn, da pa se ne strinjajo z iz

gradnjo novih nerentabilnih in slabo 
lociranih kapacitet.

Neizenačen razvoj
Cementna- industrija Jugoslavije 

zahvaljujoč razprostranim in boga
tim nahajališčem surovin, se pojav
lja med prvimi industrijskimi vejami 
pri nas. Njeni začetki izvirajo še iz 
60 let 14. stol. Medtem, ta industri
ja, ki se povsod po svetu, skupaj z 
nafto, jeklom, električno energijo 
uvršča v strateški material, je imela 
pri nas neizenačeno krivuljo razvoja. 
Po osvoboditvi je cementna industri
ja doživljala močan razvoj in mo
dernizacijo svojih kapacitet pred
vsem v obdobju 1951—57. V kasnej
šem obdobju je ta industrija bolj za
nemarjena. Taka politika se je hitro 
maščevala in priletela kot bumerang 
prav v obdobju velike investicijske 
izgradnje. Gradbeniki so zahtevali ce
ment ne sprašujoč za ceno, toda na
še tovarne so poleg svoje maksimal
ne izkoriščenosti kapacitet (pri nas 
98 % v svetu pa povprečno 85°/») ni
so bile v stanju, da zadovoljijo to ce
mentno lakoto. Edini izhod je bil 
uvoz. pa se ie nekdanji izvoznik ce
menta uvrstil med največje uvozni
ke— po uvozu cementa se nahaja 
Juposlavija na drugem mestu v Ev- 
ror"' in to za Holandijo, ki nima su
rovi n za nroizvodnjo cementa. Sicer 
odtok ovrommh deviznih sredstev za 
uvoz ne hi bil tako velik nroblem, če 
b! bila rešena s tem tudi cementna 
kriza Teda. najpogosteje se je dina
mika dobave zavlekla ali pa so bile 
cene nesprejemljive.

Se dva posnetka z gradbišč na avtocesti: podporni stebri viaduktov 
Skedenj Skedenj I — II

Devet pravic, devet dolžnosti
1. Pravi čiovek

na pravem mestu
Vsak delavec mora biti po 

starosti, zdravju, fizični in 
strokovni sposobnosti prime
ren za delo, ki ga opravlja.

Delavce je odrediti na tako 
delo, ki odgovarja njegovi 
starosti, zdravju in strokovni 
usposobljenosti.

2. Tovariško vedenje
Vsak delavec pri delu je dol

žan varovati sebe in svoje so
delavce. Ne ogrožaj drugega. 
Sodelavcem bodi za vzgled.

Mlade in nove delavce je po
trebno še pred pričetkom dela 
poučiti o varnem načinu dela. 
Novince in mlade delavce ne 
razporejajmo na nevarna de
la.

Uživanje alkohola med de
lom je prepovedano. Vinjene 
osebe smo dolžni na primerni 
način odstraniti z dela. Vinje
nost je lahko usodna za zdrav
je ali celo za življenje.

3. Delovne obleke
Pri delu moramo biti oble

čeni tako, kakor določajo var
nostna pravila in delovni pro
ces. Varovalna čelada, delovni 
čevlji z jekleno kapico, varo
valna očala in druga varoval
na sredstva obvarujejo delav
ca pred poškodbami.

Uporabljati smemo le brez
hibno orodje in naprave, o 
brezhibnosti pa se prepričamo 
še pred pričetkom dela.

4. Stroji in dvigala
Za varno in učinkovito delo 

s stroji in dvigali je predpo
goj brezhibnost in strokovna 
uporaba le-teh.

Stroje in dvigala smejo 
upravljati Ie delavci, ki so 
zdravi, strokovno usposoblje
ni in za dela s takimi stroji 
pooblaščeni. Ne uporabljajmo 
strojev brez varovalnih na
prav. Ne popravljaj stroja 
sam, če nisi temu vešč in zato 
pooblaščen. Stroje smemo po
pravljati, čistiti in mazati le, 
ko ti mirujejo.

Zadrževanje v območju ba
grov, nakladalcev in podobnih 
strojev je zelo nevarno — 
prepovedano.

Žerjave, dvigala in druge 
stroje za dviganje smemo ob
remenjevati le v dovoljenih 
mejah. Posebno pozornost mo
ramo posvetiti brezhibnosti 
vrvem, verigam, kavljem in 
drugim naveznim sredstvom. 
Vse tovore je treba postavlja
ti, polagati tako, da niso ovira 
pri delu in da se ne morejo 
prevrniti, da ne predstavljajo 
nevarnosti za poškodbe.

5. Električne naprave
Vse električne napeljave, 

vtičnice, stikala in druge 
električne naprave moramo 
vzdrževati vedno v brezhib
nem stanju. Okvare in po- 
mankljivosti moramo takoj 
javiti neposrednemu vodji.

Električne naprave in nape
ljave sme nameščati, spremi
njati, dopolnjevati in odstra
njevati le elektrostrokovnjak, 
ki pozna nevarnosti elektrike. 
On tudi odloča, kdaj se sme in 
kako se mora ravnati pri de
lu v neposredni bližini elek
tričnih prostih vodov.

6. Nevarni plini 
in snovi

V jaške, jame, kanale ali 
posode, kjer lahko pride do 
zbiranja strupenih, dušljivih 
ali eksplozivnih plinov, smemo 
vstopati samo pod posebnim 
nadzorstvom in temu ustrezno 
opremljeni. Kajenje in upo
raba odprtega ognja je prepo
vedana. Instalacija in razsvet
ljava je dovoljena le v plino- 
tesni izvedbi (S izvedbi).

7. Varnost pred padci
Nevarne padce v globino ali 

podobno preprečujemo z var
nostnimi ukrepi. V ta namen 
gradimo lovilne odre, lovilne 
mreže, razne varnostne ograje 
in zapore, prekrivamo odprti
ne, kot osebno varovalno 
opremo pa uporabljamo varo
valne pasove in vrvi.

8. Pravilne lestve 
in odri

Preden lestev- uporabimo, se 
moramo prepričati, če je brez
hibna in primerna za delo, ki 
ga bomo opravljali. Lestve z 
nalomljenimi ali krpanimi le- 
stveniki ter poškodovanimi 
klini je uporaba prepovedana. 
Pri gradnji in uporabi odrov 
moramo paziti predvsem na 
naslednje: na kvaliteto mate
riala, trdnost tal. na katera 
postavljamo oder, pravilnost 
montaže, način sidranja, na
meščanje vetrnih vezi, pravil
na namestitev poda in ograje.

9. Red na delovišču
Vsako delovišče mora imeti 

urejene dohode in prehode, 
gradbene jame pa zavarovane 
z ograjami ali škarpami. Red 
na delovišču je predpogoj var
nega dela. Sproti moramo od
stranjevati odpadke, štrleče 
žičnike, štrlečo armaturo in 
podobno.

Povsod, kjer je potrebno, 
uredimo varnostno ograjo, 
prekrijemo odprtine, poskrbi
mo za zadostno razsvetljavo 
in pravilno skladičenje grad
benega materiala

Srečanje na FAGG
Študentje IV. letnika grad

bene fakultete v Ljubljani le
tos že drugič prirejamo sreča
nje gradbenih inženirjev.

Zamisel naj bi starejše inže
nirje spoznali z mlajšimi, tiste 
iz operative s teoretiki, vse pa 
s profesorji in predvsem štu
denti, želimo uresničiti v 
enem večeru, ob umirjeni 
glasbi ansambla Moj mira Se
peta, s prijetnim programom, 
ki smo ga setavili in s tovari
škim vzdušjem, ki ga želimo 
ustvariti.

Radi bi vas navdušili za na
šo idejo. Radi bi vas vrnili v 
štitdentske dni, želimo si poz
nanstva z vami!

Torej nasvidenje v petek, 12. 
aprila ob 20.00 uri v avli 
Gradbene fakultete v Ljublja
ni, Jamova 2.

Vljudno vabljeni!
Pripravljalni odbor 
IV, letnika FAGG

(nadaljevanje s 4. str.)

tudi za izdajo raznih predlogov splošnih aktov, ki jih 
daje v obravnavo delovni skupnosti. Pri tem so prak
tične rešitve naštete v našem samoupravnem sporazumu, 
ko so za sestavo takih predlogov odgovorni odbori. Pri 
oblikovanju osnutkov predlogov pa sodeluje strokovna 
služba, kajti brez strokovne obdelave in medsebojne 
uskladitve vseh naknadno sprejetih splošnih aktov z do
ločili, ki so bila sprejeta s tem samoupravnim sporazu
mom o združevanju, zakoni in ustavo, ni mogoče zago
toviti pravilnega poslovanja.

V tej zvezi moramo takoj omeniti še individualne 
poslovodne organe. Le-ti so namreč odgovorni, da so 
splošni ali posamični akti v podjetju in v TOZD v skladu 
z zakoni, s predpisi, s samoupravnim sporazumom o zdru
žitvi ali s statutom.

Individualni poslovodni organ mora opozoriti delav
ski svet, ki je sprejel splošni ali posamični akt, kateri 
je v nasprotju s predpisi, da ga prekliče. Ce delavski svet 
kljub opozorilu svoje odločitve ne prekliče, je indivi
dualni poslovodni organ po zakonu dolžan zahtevati od 
občinskega organa, ki nadzoruje zakonitost dela podjetja 
ali TOZD, da zadrži izvršitev akta.

To je splošno pooblastilo, za glavnega direktorja pa 
se pooblastilo nanaša tudi na vse akte, ki so sklenjeni v 
TOZD v smislu 103. člena ustave SFRJ.

• Medsebojna delovna razmerja
Potrebno bi bilo omeniti še, kako se po novem zakonu 

urejajo medsebojna razmerja v združenem delu, kajti 
tudi to področje zadeva delo kolektivnih izvršilnih in 
individualnih poslovodnih organov.

Pravice in obveznosti urejajo in uresničujejo delavci 
v vsaki TOZD s samoupravnim sporazumom (enim ali 
več), katerega sprejmejo delavci tako, da podpišejo iz
javo, da se strinjajo z obveznostmi in pravicami iz ome
njenega sporazuma. Sporazum o medsebojnih razmerjih 
v združenem delu mora biti v skladu z ustavo, z zakoni, 
kakor tudi z mednarodnimi sporazumi, ki jih je podpi
sala država oziroma dogovori ter samoupravnimi spora
zumi, katere je sklenila TOZD ali podjetja oziroma je k 
njim pristopila.

Zakon določa, da izda predlog sporazuma o medseboj
nih razmerjih v združenem delu delavski svet TOZD. Ko 
najmanj dve tretjini vseh delavcev pismeno izjavi, da se 
strinjajo z obveznostmi in pravicami iz sporazuma, ki ga je 
predlagal delavski svet TOZD, postane sporazum veljaven 
tudi za tiste, ki take izjave niso podpisali. Prav tako 
velja sporazum oziroma določila iz sporazuma o medse
bojnih razmerjih za tiste, ki na novo vstopajo, tj. prido
bivajo lastnost delavca v združenem delu pri GIP Gradis, 
kajti zakon pravi, da pridobi lastnost delavca v združe
nem delu delavec z dnem, ko podpiše izjavo, da se stri
nja s pravicami in obveznostmi, ki jih določa omenjeni

sporazum o medsebojnih razmerjih o združenem delu. 
Kaj je vse urejeno s sporazumom (enim ali več) o medse
bojnih razmerjih v združenem delu, je našteto v 4. členu 
zakona o medsebojnih razmerjih delavcev v združenem 
delu. Ne gre samo za urejanje delovnih razmerij v smi
slu prejšnjega pravilnika o delovnih razmerjih, temveč 
se z zakonom določa, da se sklepajo sporazumi po istem 
postopku tudi za določanje sistemizacije delovnih mest, 
osnov in meril za delitev za osebne dohodke, pravice in 
obveznosti do usposabljanja in izpopolnjevanja, o var
stvu delavcev pri delu ter o drugih vprašanjih iz med
sebojnih razmerij v združenem delu.

Sestava takih predlogov terja precejšnjo odgovornost, 
in sicer glede na uskladitev z zakonskimi predpisi, dalje 
pa še v skladu s poslovno politiko podjetja, da ne bi bilo 
odstopanja med posameznimi določili, kar ne bi bilo pra
vilno glede na že sklenjena določila v sporazumu o zdru
žitvi.

Za kratko pojasnilo naj bi služila samo naslednja 
ugotovitev:

Sporazum o medsebojnih razmerjih s prej opisano 
vsebino sklepajo trenutno z dvetretjinsko večino tisti de
lavci, ki so sedaj zaposleni v TOZD, Vsi tisti, ki bodo 
naknadno vstopili, pristanejo na ta določila ali pa sploh 
ne vstopijo v delo. Torej ne gre za permanentno sporazu
mevanje, to le v primeru, če pride do potrebe za spre
membo sporazuma ali posameznih sporazumov.
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12. zimske športne igre gradbincev Slovenije

Bradis ponovno drugi NIZKE GRADNJE - Finančni 
plan sindikalne organizacije v tej 
TOZD znaša 138.750,00 din. izdelali

9. Pavle Stanovnik, GIP GRADIS 
16. Slavko Stanovnik, GIP GRA

DIS
20. Ciril Oblak, GIP GRADIS 
27. Jernej Jeršan, GIP GRADIS

ženske
1. Štefka Potočnik, Geod. zavod 

SRS
19. Helena Žigon, GIP GRADIS
22. Ida Meglič, GIP GRADIS
23. Ani Stupar. GIP GRADIS
25. Jadranka Matjaž, GIP GRA

DIS

pa so ga na osnovi stroškov prej
šnjega leta in osnovi dodalnib stro
škov za nabavo osnovnih sredstev, 
športnih rekvizitov in opreme, raz
širitev kulturno izobraževalne de
javnosti in rekreacije članstva z 
ozirom na več novih gradbišč, ki 
jih bodo v letošnjem letu odprli.

GRADIS — Odboru za varstvo 
pri delu je bil predložen plan sred
stev za varstvo. Ta je zbir sredstev, 
ki so jih planirale posamezne TOZD 
in znaša skupaj 5.542.577 din. Plan 
je narejen za osnovo 6000 zaposle
nih v tem letu.

*

♦
♦

Hitrejša informiranost - 
pot uspeha

Zaradi hitrejšega konstituiranja in afirmiranja samoupravnih 
interesnih skupnosti je potrebno razviti sistem javnosti dela in 
obveščanja, kakor tud njihovega medsebojnega obveščanja, da bi 
na ta način z izmenjavo pozitivnih izkušenj prišli do ustreznejših 
in bolj enotnih rešitev ter hkrati dosegli ueinvnvt.o premagovanje 
težav in odporov.

Sklep skupne seje: Sekcije ZK SZDLJ za družbenoekonomske 
odnose v družbenih dejavnostih, ZO Sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti Jugoslavije, Komisije za samoupravljanje Sveta ZSJ, 
Sekcije ZK SZDL.T za družbenoekonomske odnose v gospodarstvu 
in komisije za idejnopolitična vprašanja izobraževanja, znanosti 
in kulture Sveta ZSJ.

moški do 33 let Blaž Jakopič, mo- 
m od 33—44 let Stanko Klinar in 

moški nad 40 let Jože Naglič.
Od naših tekmovalcev se je tokrat 

ajbolje uvrstil mladi Zdravko Vo- 
m v tekih moških do 33 let, kjer je 

tKi 0c**men tretji. Tudi ostali naši 
kmovalci so bili solidni, tako da bi 

tim 2 m.a^° več športne sreče lahko 
J31.131?1- Talco Pa so nas prehiteli 
mučarji SGP »Sava« iz Jesenic, 
•edtem ko so tretje mesto osvojili 
nski zmagovalci IMP iz Ljubljane

V organizaciji P. Z. projektivnih organizacij Slovenije CON- 
SORTIUM so bile od 22,—23. 2. v Kranjski gori 12. zimske športne 
igre gradbincev Slovenije. Preko 700 nastopajočih iz 66 delovnih 
organizacij se je pomerilo v veleslalomu in tekih.

moški od 33—40 let 
1, Stanko Klinar, Kovinar Je- 

senice
6. Jože Zupan, GIP GRADIS 

16, Anton Vidic, GIP GRADIS 
26. Janez Hercog, GIP GRADIS

moški nad 40 let 
1. Jože Naglič, IMP Ljubljana
7. Marjan Starovasnik, GIP 

GRADIS ' 1
12, Ivan Grabner, GIP GRADIS 
19. Albin Bernard, GIP GRADIS 
48. Slavko Stanovnik, GIP

ženske
1 Viktorija Klofutar-Begojev, 

PIONIR Novo mesto
9. Mira Kovačič. GIP GRADIS 

14. Ani Stupar, GIP GRADIS 
38 Marija Podričnik, GIP GRA

DIS
43. Tatjana Juvančič, GIP GRA

DIS
61. Nežka Kramarič, GIP GRADIS

Zaradi rekordnega števila prijav- 
lienih tekmovalcev in pomanjkanja 
anega so organizatorji hoteli priredi- 
tev najprej odpovedati, nato pa so le 
našli rešitev. Veleslalom so izvedli 
na zelo strmem plazu v Podkorenu, 
medtem ko so bili teki v dolini Ta
marja. Na smučiščih je bilo živahno 
k°t med FIS tekmovanji Tudi nekaj 
Znanih obrazov iz teh tekmovanj 
®mo videli med udeleženci, zato je 
mio nekaj prvih mest že vnaprej od
danih. Med najbolj znanimi velja 
nmeniti reprezentante Blaža Jakopi- 
ca Mirka Klinarja, Andreja Sokliča 
m pa stare ase, ki se nikakor ne 
nniaknejo s prestola. Tako so vsi čri- 
16 lanski zmagovalci v veleslalomu 
°stali isti in sicer:

Na svečanem zaključku v Kranjski 
gori so vsi prvouvrščeni dobili lepe 
pokale, posamezniki pa praktična 
darila. Pohvala gre tudi organiza
torjem, ki so kljub pomanjkanju 
snega skrbno pripravili tekmovanje.

Rezultati:
Skupni vrstni red
1. SGP Sava Jesenice 1.663,71 točk
2. GIP GRADIS Ljubljana 1 582,11 

točk
3. IMP Ljubljana 1.530,07 točk

Veleslalom
moški do 33 let 

1. Blaž Jakopič, Sava Jesenice
14 Maks Gekon, GIP GRADIS
22 Janez Brezovar, GIP GRADIS
34. Srečko Kante, GIP GRADIS
49. Marjan Zupan, GIP GRADIS

teki
moški do 33 let

1. Drago Cvajner, IMP Ljubljana 
3. Zdravko Vozič, GIP GRADIS 
7. Franc Turk, GIP GRADIS 

11. Silvo Rant, GIP GRADIS 
14. Karel Jezeršek, GIP GRADIS 
moški nad 33 let 

1. Franc Naglič, PROJEKT 
Kranj

RAVNE NA KOROŠKEM — V
preteklem letu so zaradi močnega 
porasta bolezenskih izostankov za- 
in zbirati podatke o stroških. Precej 
čeli analizirati vzroke izostankov 
močan porast boleznin je bil v ča
su. ko so delavci odhajali na zim
ske in redne letne dopuste. Da bi 
svoj dopust podaljšali, so nastopili 
bolovanje. Da bi zajezili neupravi
čena bolovanja. so se dogovorili z 
njihovo zdravstveno službo, da bo
do odslej priznali bolovanje le, če bo 
to potrdil pogodbeni zdravnik..

RAVNE NA KOROŠKEM — Pre
cej koroških podjetij prireja različ
na športna tekmovanja, zato so se 
tudi Gradisovi TOZD odločili, da 
se bodo vključili v ta prizadevanja. 
Prevzeli so organizacijo streliaške- 
ga tekmovanja, ki se ga naj bi ude
ležila večina gradbenih podjetij na 
Koroškem.

OGP LJUBLJANA — Obrat grad
benih polizdelkov je sklenil, da bo 
v letošnjem letu namenil zopet pre
cej sredstev za reklamiranje svojih 
izdelkov Znesek za letošnje leto 
(60.000 din) je že potrdil delavski 
svet te temeljne organizacije.

TOZD GE JESENICE: Ta naša 
enota bo v centru Jesenic gradila 
dve stolpnici Vsaka od njih bo ime
la 65 stanovanj, torej bo tam zraslo 
130 novih domov.

GRADIS: Odbor za varstvo pri 
delu so bili predloženi vzorci de
lovnih oblek s predlogom, da ne bi 
več nabavljali navadnih dvodelnih 
delovnih oblek, ampak obleke s hla
čami amerikankami ter bluzo, da 
ima delavec med delom zavarovan 
hrbet, s čimer bi preprečili marsi
katero prehladno obolenje.

GRADIS: Na zadnji seji odbora 
za varstvo pri delu so tudi poudarili, 
da preveč zanemarjamo enoti v Nem
čiji. Tudi ti sta Gradisovi in zanju 
bi s stališča varnosti morali prav 
tako skrbeti, oni pa bi se morali 
držati pravil, ki jih določa naš pra
vilnik.

Illllllllllllllllllllllllllllllli

Gradisov vestnik
»Gradisov vestnik« izdaja delavski 

svet podjetja Gradis. Ureja ga 

uredniški odbor. Odgovorni urednik 

Lojze Cepuš. Tisk tiskarna Tone 

Tomšič v Ljubljani. — Izhaja me

sečno

celje

v. kOL.AR Janez, KV zidar. Pri nepra- 
1 u‘'orabi krožne žage mu je deska 

^ ad| vibracije potegnila palec desne ro- 
e v rezilo žage.

^ EašiC Fadil, NK delavec. Pri raz- 
aniu siporex plošč mu je plošča pad- 

n na n°§o in mu poškodovala stegno des- 
e boge.

j CRADECAK Tomo, PK železokrivec. 
c„ vn°Vani je šel na avtobus, ker je bila 
•je a Poledenela mu je spodrsnilo in si 

bri tem poškodoval gleženj leve noge.
REGIC Ahmet. NK delavec. Pri raz- 

inadaniu siporex plošč mu je spodrsnilo 
Je Padel, pri tem si jc poškodoval kolk 

^desni nogi.
ča Asif, PU zidar. Pri preobra-
°clcrU samoko,nice Je stopi! na leseni 
je v katerem je bil žičnik, vbodel se 

stopalo leve noge.
je IMAMOVlC Alija, KV tesar. Montiral 
Se ]CeVn' °der' Pri demontaži cevi na so« 

-Jern odru mL1 Je padci kos lesa na 
in mu ga poškodoval, 

je PavLOVIC Milorad KV tesar. Rezal 
Za&°zdo na krožni žagi. Ko je hotel

^§e?d° odstraniti od lista ža§e &a je z°b 
je 28rabil 20 rokavico. Poškodoval sl 

a‘ec leve roke.
du Avgust. KV zidar. Pri pregle
da asadnih del in fazonskih elementov 

Poniji ob stavbi je padel z zgradbe 
ter zidak, udaril ob cev fasadnega odra 
in ^bil na desno roko poškodovanca 

u Jo poškodoval v laktu. 
oqs/^RNINIC Milenko. NK delavec. Pri 
*die ,anjevaniu železnega sidra se je 
Q()V el ib padel iz lestve, ter si poško- 

desno roko — palec.
,6seNice

fci f LaGIC Ale, NK delavec. Pri monta- 
DrenR^adne8a cevnega odra je delavec 
Vq . 91 4 m ploh in se nenadoma z gla-

drii v cev sasadnega odra.

— CEBlC Rifet, PU tesar. Pri naklada
nju opažnih elementov na tovornjak mu 
je eden od opažnih elementov padel na 
desno nogo in mu poškodoval koleno.

— GIZDAREV1C Rasim KV zidar. Pri 
sekanju betonskega železa, se mu je že« 
lezo izmaknilo in ga udarilo na levo oko 
ter mu ga ranilo.

— BULJUBASIC Bego, KV tesar. Pri 
vertikalnem transportu bet. polic s 
škripcem mu je vrv potegnila prst — ka
zalec desne roke, v škripec in ga poško
dovala.

KOPER
— ZADRAVEC Stjepan, NK delavec. 

Pri razkladanju barake s kamiona je ne
rodno skočil na tla, tako da si je pri 
tem zvil nogo.

— ANDREJASlC Božo, NK delavec. Pri 
čiščenju transportnega traku s kosom že
leza mu je potegnilo v boben oba palca 
na rokah.

LJUBLJANA
— SAFTIC Ramiz, KV zidar. Pri raz- 

opaženju kletne stene se je ubodel ob ži
co, ki je gledala iz stene za ca. 3 cm v 
laket leve roke.

— STEVANOVIČ Nedeljko, PK tesar. 
Pri opaževanju pasovnih temeljev je za
del s tesarskim kladivom ob armaturo, 
kladivo mu je zdrsnilo tako, da se je uda
ril po prstu — kazalcu na levi roki.

— LACMANOVIC Mile, VK tesar. Pri 
žaganju lesenih zagozd iz ozkega ploha se 
mu je zagozda ustavila ob listu. Ko jo je 
hotel odstraniti z roko mu je list poško
doval palec leve roke.

— STEPIC Stanko, VKV šofer. Pri vsto
panju v osebni avtomobil mu je spo
drsnilo in je udaril z desno roko po vra
tih avtomobila. Tako da se je urezal.

— MITROVIČ Slavko, NK delavec, ime
novani je povlekel japaner iz košare 
stavbnega dvigala, ker ni točno ocenil 
količino materiala v japanerju je po

vlekel s preveliko silo. japaner je zadel 
v betonski steber pri tem pa si ie poško
doval desno roko,

— SENEKOVIČ Janez. VK zidar. Pri 
razopaževanju nosilcev je udaril z zidar
skim kladivom po izrobaču. pri iem se je 
pri kladivu okrušil kovinski drobec mu 
prebil rokavico in se zaril v kazalec des
ne roke.

— FILIPOVIČ Cvetke, delovodja. Pri 
polaganju armature na prečnih del h pol
ne plošče mu je spodrsnilo po mokrem 
opažu in je padel tako, da si je poško
doval desno nogo.

— KOCJAN Stanko, KV strojnik. Ko je 
šel iz prvega nadstropja v drugo nad
stropje po mokri lestv. mu je spodrsnilo 
in pri padcu je udaril ob lesivo z levo 
roko in jo poškodoval v zapestju.

— LAZIČ Mirko. KV tesar. F>ri opažen ju 
sten na delovnem odru se je spotaknil ob 
element in padel, pri tem pa sl je po
škodoval roko.

LJUBLJANA-OKOLICA

— HOROZOVIC Ramo, KV tesar. Pri 
zabijanju žičnikov v Bled pl. se je udaril 
s kladivom po kazalcu leve roke.

MARIBOR
— FILIP Martin, KV tesar. Pri montaži 

vrat se je del siporexa okrušil in je pre
klada zdrsnila iz ležišča in poškodovala 
imenovanemu levo nogo.

— SPEVAN Ivan, PU delavec. Po na
kladanju zidakov na kamion je delavcu 
med spustom s kamiona zdrsnilo na 
spolzkem vozilu, padel je z vozila in si 
poškodoval levi bok.

— ZEMLJIC Franc, KV strojnik. Pri či
ščenju rebraste cevi za dovod cementa 
mu je v desno oko padel drobec cement
nega prahu.

— LESKOVAR Anton, PK betoner. Pri 
nalaganju opeke na avtomobil se je ope
ka zrušila, vsled nepravilnega odvzema-«

nja, ter mu pri tem poškodovala palec 
desne roke.

— ŠEM1C Semso, NK delavec. Pri pre
našanju opažnega elementa katerega so 
prenašali trije delavci je imenovanemu 
spodrsnilo in ko je padel mu je opažni 
element stisnil levo roko.

— SITAR Stanislav, PK tesar. Ko je 
šel po gradbišču mu je na poledenelih 
tleh spodrsnilo, tako da je udaril z roko 
po železni mreži ter si poškodoval dlan 
leve roke.

RAVNE

— V tem mesecu ni bilo zabeleženih de
lovnih nezgod.

NIZKE GRADNJE

— SUR LA Božko, KV ključavničar. Pri 
avtogenem rezanju mu je spodrsnilo pri 
čemer se je z desno ramo zadel ob cem. 
polž., ki še ni bil povsem fiksiran v svo
jem ležišču, le-ta se je podal in pri tem 
zadel imenovanega po desni strani telesa.

— BUZUK Andelko. KV tesar. Pri na
kladanju »Bled<- plošč mu je padla plo
šča na levi palec.

— BELIC Ramiz, PK delavec. Pri bru
šenju železa mu je kljub uporabi zaščit
nih očal padel opilek v oko.

KO LJUBLJANA

— V tem mesecu ni bilo zabeleženo de
lovnih nezgod.

KO MARIBOR

— ROJ Stefan, VK strojni ključavničar. 
Imenovani je skupaj s sodelavcem vršil 
montažo reduktorja na elevator. Pri tem 
je reduktor spodrsnil in imenovanemu 
stisnil kazalec leve roke.

— GLODEZ Ivan, KV delavec. Ko je 
varil kovinska okna v delavnici je zaradi 
nenadne slabosti omedlel in padel na be

tonska tla. Pri tem si je poškodoval gla
vo.

LIO ŠKOFJA LOKA 
— DORDEVIC Slobodan, KV delavec. 

Pri spodbijanju zložaja hlodov, ki so bi
li naloženi v manjšem naklonu, je spod- 
bit hlod pritisnil nogo imenovanega ofc 
stojko sortirnega boksa.

OGP LJUBLJANA

—- KOVACECIC Boško, NK delavec. 
Imenovani je zlagal obložne plošče s so
delavcem tako, da jih je nakladal eno 
na drugo. Pri tem zlaganju si je priščip
nil sredinec in prstanec desne roke.

— MICIC Simo, KV betoner. Pri spu
ščanju peronskega L elementa (teže 260 
kg) je imenovani potegni) z levo roko ob 
robu elementa in si preko rokavice pre
rezal sredinec leve roke.

— CENDIC Cveto, NK delavec. Pri iz
delavi ročaja za kladivo si je imenovani 
s sekiro poškodoval kazalec in sredinec 
leve roke.

SPO LJUBLJANA

— V tem mesecu ni bilo zabeleženo de
lovnih nezgod.

ŽELEZOKRIVNICA

— HLUPlC Milan, KV železokrivec. De
lavec je z ostalimi delavci nalagal v ja
paner kolobar železa, pri tem je stopil 
na vrtljivo vreteno tako. da je padel in 
se udaril v levi del prsnega koša.

— SESTAN Mustafa, KV železokrivec* 
Pri rezanju rebraste armature ga je ro
čica rezalca udarila po stopalu desne no
ge.

CENTRALA

— BERGLEZ Dušan, tehnični risar. Ko 
je odpiral predal, mu je padel iz mize 
tako, da si je ranil prst na desni roki.

Bambič Bojan
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Interesna skupnost za Izobraževanje 
gradbenih delavcev - uspešno 
zaključila svoje delo

Koordinacijski odbor stalne konference 
interesne skupnosti za izobraževanje 
gradbenih delavcev je v mesecu febru
arju obravnaval obširno poročilo o delu 
interesne skupnosti v svojem tretjem 
letnem obstojanju. Ker dejavnost KIG 
pozna le ožji krog strokovnih delavcev, 
katere se pretežno ukvarjajo s problema
tiko, kadrovanjem in izobraževanja, so 
se uredniki posameznih glasil, na poseb
no željo koordinacijskega odbora obvezali, 
da bodo v celoti objavili poročilo koor
dinacijskega odbora za leto 1973 ter tako 
seznanili vse delavce o pomembnem de
lu KIG na področju izobraževanja,

V interesni skupnosti za izobraževanje 
gradbenih delavcev (nadaljevanje KIG) 
je vključenih 51 gradbenih podjetij, 6 
vodnih skupnosti, 3 obrtne organizacije, 
3 komunalne organizacije, 28 opekarn, 1 
montažna organizacija, ali skupaj 92 de
lovnih organizacij. V KIG je torej vklju
čena vsa slovenska gradbena operativa.

Delo je koordiniral KIG v sestavu:

MESARIC Marija, GP »Tehnika« Ljub
ljana — predsednik in člani: AMBROŽ 
Ivan, Gradbeni šolski center Maribor, 
BUDNA Anton — SGP -Konstruktor« 
Maribor, CEPUŠ Lojze — GIP Gradis, 
CERAR ing. Srečko — FAGG, ČOHA Ste
fan SGP »Gorica« Nova Gorica, GAR- 
BAJS Janez — Poklicna gradbena šola 
Ivana Kavčiča Ljubljana, PIŠČANC Bran
ko — SGP »Stavbenik« Koper, HRIBAR 
ing. Janez — Zvezni center za izobra
ževanje gradbenih inštruktorjev fGIC), 
JOŽEF Alojz — SGP »Pionir« Novo me
sto, KERKOS Albert - GIP Ingrad Ce
lje, PAVLICA Milan - Zveza delavskih 
univerz Slovenije, MELIHAR Bogdan — 
Biro gradbeništva Slovenije, RIBNIKAR 
Martin — SGP Projekt Kianj, VLAHO
VIČ And rij a — R. O, Sindikat gradbenih 
delavcev Slovenije, VVALLAS Meta — 
SGP »Slovenija ceste« TOPLAK Janko — 
Opekarna Košaki, Maribor ZEGA Vik
tor — Goriške opekarne. LOPATIC Franc 
— IM P Ljubljana.

Na sejah so stalno sodelovali še pred
stavniki: Gospodarske zbornice Sloveni
je, Zavoda za šolstvo SRS in predsednik 
komisije za kadre in šolstvo pri Svetu 
za gradbeništvo GZ SRS — SEVER ing. 
Dragovan, po potrebi pa tudi drugi.

Za izvajanje sklepov KIG. ostalih na
log ter za organizacijo je skrbel VALENT 
Franc — organizator izobraževanja, naš 
edini pofesionalni delavec, sicer usluž
benec GIC.

Poudariti moramo, da je meseca no
vembra pristopila v »Interesno skupnost« 
prva organizacija iz vrst montažnih or
ganizacij — IMP Ljubljana, ker želi 
problematiko izobraževanja urejati preko 
»Interesne skupnosti«. Upamo, da bodo 
njej sledile tudi ostale organizacije iz 
vrst montaže.

KIG je imel v letu 1973 6 rednih sej. 
Letna konferenca »Interesne skupnosti« 
pa je bila 15. maja 1973,

Problematiko, ki je bila po večini za
jeta že s kratkoročnim programom dela 
za leto 1973, je odbor obravnaval na se
jah ter reševal po svoji službi in namen
sko imenovanih komisijah. Določene 
konkretne naloge je izvedel Zvezni cen
ter za izobraževanje gradbenih inštruk
torjev Ljubljana.

V letu 1973 so bile obravnavane in iz
vedene predvsem sledeče naloge:

Posebna izobraževalna skupnost za 
gradbeništvo (PIS)

Delovna skupina je pripravila predlog 
za »sporazum« in »Statut« ter podatke za 
javno razpravo v organizacijah. Razpra
va poteka že od junija in še vedno ni 
zaključena, saj je o materialih od 207 
organizacij razpravljalo le 124 organiza
cij, katere so poslale tudi svoje pripom
be.

Seznam organizacij, ki so bile povezane 
k razpravi, zajema le organizacije, ki za
poslujejo pretežno gradbene kadre.

Delovna skupina je napravila rezime 
dospelih pripomb in ugotovila, da obstoji 
močan interes za ustanovitev PIS, da pa 
se organizacije ne strinjajo z dodatno 
obremenitvijo, ki je po »sporazumu« 
predvidena v višini 0,59 °/o od bruto OD.

Mnenja organizacij je delovna skupina 
obdelala in dokumentirala s finančnimi 
in kadrovskimi podatki tei dostavila Re
publiški izobraževalni skupnosti, da za
gotovi sredstva iz »obveznih virov« za 
poslovanje PIS. Odgovora do časa izde
lave poročila še nismo prejeli.

Organizacija izobraževanja v podjetjih:

Da bi dobili pregled, kako in do kje 
je organizirano izobraževanje v organi
zacijah ter kje so skupni problemi, smo 
zaključili popis in pripravili široko ana
lizo vseh dobljenih podatkov, ki služijo 
kot podlaga za program dela KIG. Dolo
čene naloge iz te analize so bile že pred
met razprav v preteklem letu, druge bo
do na vrsti v letu 1574. K tej nalogi sodi 
tuli ob zaključku letu obravnavan in 
sprejet predlog »dopolnitve sistema izo
braževanja na poklicnih šolah«.

Izpopolnjevanje kadrov, ki delajo na 
izobraževanju:

Izvršene so bile le priprave in razgovo
ri z Zavodom za šolstvo SRS. Ker so tu 
postavljene določene zakonske zahteve 
(pravilnik o pedagoško-andragoški izo
brazbi, Ur. list SRS, št. 30/71) je dogo
vorjeno, da se bodo dopolnile oblike za 
organizatorje in vodje centrov ter druge 
delavce, ki delajo na urejanju in vode
nju izobraževanja v organizacijah izvedle 
v sodelovanju s Centrom za funkcional
no izobraževanje pri Višji šoli za orga
nizacijo dela v Kranju. Za inštruktorje, 
ki poučujejo praktično delo v organiza
cijah pa bo to andragoško dopolnilo izo
braževanje izvajano v GIC. Tako bo ena 
od prvih nalog v letu 1974 vpeljati izpo
polnjevanje kadrov, ki delajo na izobra
ževanju!

Problematika izobraževanja pri ope- 
karjih:

Začeli smo z obiskom in popisom pro
blemov vseh slovenskih opekarn. Ana
liza s konkretnimi zaključki in predlogi. 
Služi kot izhodišče. Najprej smo se lotili 
nomenklature v opekarstvu ob pomoči 
GIC, Biroja gradbeništva ter strokovnja
kov Ljubljanskih opekarn in opekarne 
Črnuče.

Predlog nomenklature za opekarstvo je 
pripravljen in obravnavan v ožji komisiji 
opekarjev. Na osnovi nomenklature bodo 
izdelani profili in vpeljano izobraževanje. 
Predlog nomenklature bodo opekarji 
prejeli tekom meseca januarja 1974. Izo

braževanje za zaposlene kadre pa bo pri
čelo v' fehr"ir u 1974.

NomeaKiatuia v gradbeništvu

Izdelani sc bili vsi manjkajoči ozki in 
široki profili po nomenklaturi v gradbe
ništvu. Posebna novost pri tem je pred
log za združevanje profilov strojnikov v 
enoten poklic širokega profila »strojnik 
gradbene mehanizacije« Vsi, do sedaj 
navedeni strojniški poklici v nomenkla
turi poklicev v gradbeništvu pa bodo le 
specializirana delovna mesta strojnika. 
Za vodne skupnosti in njih potrebe sta 
bila izdelana ozek in širok profil »hidro- 
tehničnega delavca«, ki jih do sedaj no
menklatura ni vsebovala

Tako so bili Gospodarski zbornici po
sredovani v potrditev sledeči profili:

Široki: strojnik gradbene mehanizacije, 
gradbeni miner in hidrotehnični delavec.

Ozki: strojnik lahke gradbene mehani
zacije in priučen hidrotehnični delavec, 
priučen zidar, priučen tesar priučen že- 
lezokrivec, betoner, gradbeni laborant, 
gradbeni tehnični risar in gradbeni dela
vec.

Izobraževanje visokokvalificiranih de
lavcev:

Izdelani so bili programi za izobraževa
nje VK delavcev poklicev zidar, tesar in 
železokrivce ter vpeljano izobraževanje.

Problematika kadrovanja in izobraževa
nja učencev:

V tej nalogi nismo dosegli pričakova
nih rezultatov. Brez popolne osemletke 
učencev ne bo mogoče sprejemati v uk 
in jih izobraževati po Zakonu o srednjem 
šolstvu. Možnost obstoja le, da se vpelje 
izobraževanje po Zakonu o poklicnem 
izobraževanju Te zadeve pa se razčišču
jejo prav v tem času.

Glede izobraževanja sedanjih učencev 
pa je dopolnjen sistem izobraževanja. Se
daj je na vrsti obveznost organizacij, da 
si pridobijo potrebno število inštruktor
jev. Prav tako pa organizacija izobraže
vanja učencev — tam kjer je več učen
cev in stanujejo v domu organizacije — 
zahteva namestitev vzgojiteljev.

Pri Zavodih za zaposlovanje so bili 
zbrani do 25. maja podatki o učencih, ki 
so zapustili osnovno šolo.

Izpopolnjevanje sistema izobraževanja 
na vseh nivojih:

Na tem področju so pretežno delale sle
deče komisije:

— Komisija za družbeno ekonomsko 
izobraževanje:

Da bi tudi pri dopolnilnem izobraževa
nju in izobraževanju odraslih, dali večji 
poudarek na družbeno ekonomski in po
litični vzgoji delavcev se je komisija po
vezala z Zvezo delavskih univerz in Sin
dikatom ter skupaj z njimi pripravljala 
programe za tovrstno izobraževanje. V 
vse strokovne oblike izobraževanja se bo 
vključilo določeno število ur družbeno
ekonomskih znanj. Po programih, ki bo
do dostavljeni vsem članom, bo dana 
možnost, da za izvedbo programa anga
žirajo delavsko univerzo na svojem po
dročju.

— Komisija za pregled programov po
klicnih šol:

Komisija je v sodelovanju širšega kro
ga strokovnjakov v organizacijah pre
gledala in kritično ocenila učne progra
me za poklic: zidar, tesar in železokrivec. 
Dala je več predlogov za dopolnitev in 
spremembo programov, kateri so bili po
sredovani vsem, ki jih to področje zade
va in tudi objavljeni v »Obvestilih« št. 7 
Biroja gradbeništva.

— Komisija za pregled programov teh
niških in delovodskih šol:

Ta komisija je po enakem postopku 
pregledala učni program za poklic 
»gradbeni delovodja«. Tudi na ta pro
gram so dani predlogi za dopolnitev in 
spremembe ter posredovani vsem tangi- 
ranim, da dopolnitev izvedejo.

— Komisija za pripravo predloga mreže 
gradbenega šolstva v SR Sloveniji:

Komisija proučuje sedanjo mrežo šol 
in na osnovi porajajočih potreb po posa
meznih regijah ter v gradbeništvu kot 
celoti, pripravlja nov predlog potrebnih 
Šol in oddelkov na posameznih šolah.

— Komisija za nadzor izobraževanja po 
programih KIG:

— Komisija za enotno sistemizacijo de
lovnih mest v gradbeništvu:

Komisija se pravkar konstituira, njena 
naloga bo pripraviti enoten predlog si
stemizacije delovnih mest v gradbeni
štvu.

Izobraževanje in samoupravni akti
Pripravljena sta bila osnutka »Pravil

nika o izobraževanju« in »Pravilnika o 
učencih« ter posredovana vsem članom v 
nadaljnjo uporabo.

Podpiramo akcijo 26.000 
stanovanj do leta 1975

Skupno sejo sekretariata CK ZKS in predsedstva RS ZSS, sta 
izmenično vodila Franc Šetinc in Janez Barborič. Na seji so raz
pravljali o temeljih samoupravnega sistema stanovanjskega gospo
darstva ter o možnostih realizacije akcije 26.000 stanovanj do leta 
1975. Uvodne besede k tej točki dnevnega reda je podal Lojze Ca
puder, predsednik skupne komisije sekretariata CK ZKS in RS 
ZSS, za usmerjanje in usklajevanje družbene akcije za graditev 
stanovanj za delavce.

Stanovanjsko gospodarstvo je bilo vseskozi občutljivo pod
ročje v našem družbenem življenju. Sem spada seveda vsa grad
nja stanovanj, monopolni položaj nekaterih institucij, kreditna po
litika itd. Prepričani smo, da bomo z novim zakonom o samo
upravnih stanovanjskih skupnostih odpravili sedanje ovire. Toda 
sam zakon ne bo dal nobenih rešitev, če se ne bomo znali samo
upravno sporazumevati in v skladu s samoupravnimi principi 
zagotoviti, da bodo delavci resnično dobili neposredno odločujoč 
vpliv na vse pomembne odločitve, pri graditvi in razdeljevanju 
stanovanj. Samoupravno sporazumevanje je torej edina pot, ki 
vodi do cilja, tako pri graditvi stanovanj, kot pri družbenem do
govarjanju pri cenah o stanovanjski gradnji, O osnovah vsega 
pa je urediti sistem financiranja in kreditiranja, združevanja 
sredstev za gradnjo stanovanj, ob sodelovanju vseh institucij in 
celotne gradbene operative. Slednja je vsekakor ena izmed najvaž
nejših nalog, saj je bilo ob koncu lanskega leta kar 870 milijonov 
dinarjev neizkoriščenih sredstev. Zato je nujno, da vsa razpolož
ljiva sredstva čimprej porabimo za stanovanja, saj kot so dejali 
udeleženci na sestanku, lahko letno dogradimo tudi do 12.000 sta
novanj

Gradbena podjetja morajo torej biti podpisniki družbenega 
dogovora.

Cene v stanovanjski gradnji pa bodo morale biti javne, za 
vse, ki sodelujejo pri gradnji, omogočiti pa bodo morale tudi nor
malen razvoj gradbenih podjetij in biti stimulativne za vse grad
bene delavce,

ZAVEDAMO SE ODGOVORNOSTI,
KI JIH IMAMO PRI GRADITVI STANOVANJ

Takoj po sestanku smo vprašali našega direktorja komercialne 
službe, Sašo Škulja, dipl. gr, inženirja, kako se bo Gradis vključil 
v akcijo 26.000 stanovanj do leta 1975.

Za gradnjo stanovanj, je odgovoril ing. Škulj — smo prav 
gotovo zainteresirani. Gradis si želi naročila, tudi na področju 
stanovanjske gradnje. Na splošno pa menim, da se bomo morali 
pogovoriti za dolgoročno politiko za »fiksni« sistem financiranja 
in družbeno priznanih cen. Po mojem bi morali vsa sredstva skon
centrirati v banko, izvajalcem, graditeljem stanovanj pa dati vsaj 
5-Ietna naročila z garancijo plačila. Sedanje akcije za povečanje 
usmerjanja gradnje stanovanj za delavce, morajo dobiti trajni 
značaj, pri tem pa po mojem mnenju ne smemo povsem ukiniti 
gradnje stanovanj za trg. Pospešena graditev stanovanj in uresni
čevanje zastavljenih ciljev zahteva organizacijo vseh izvajalcev 
v operativni sistem, to je od urbanističnih zavodov, projektantskih 
organizacij, do komunalnih in gradbenih podjetij.

Na naših sestankih smo že razpravljali o povečanju gradnje 
stanovanj. Dosegli smo že lepe rezultate, kot npr. v Kranju, Novih 
Jaršah, na Ravnah na Koroškem in drugod. Pri tem se bomo seveda 
posluževali vseh modernih principov stanovanjske gradnje. Poleg 
uspehov pri stanovanjski gradnji imamo tudi težave. Tako je npr. 
v Kopru, kjer smo dosedaj gradili najcenejše stanovanje v Slove
niji. Izgradnjo naših objektov smo želeli nadaljevati, toda iz urba
nističnih razlogov vsaj za sedaj ne moremo nadaljevati gradnje 
cenenih objektov tipa »olmo«.

Gradis bo vsekakor aktivno podprl akcijo 26.000 stanovanj, 
kajti zavedamo se odgovornosti, ki jo imamo do naše družbe na 
področju stanovanjske gradnje ter do naših delavcev, ki stano
vanje tako nujno potrebujejo. L. C.

Kdo se bo integriral?

Dokumentacija o izobraževanju
V cilju enotnega vodenja dokumentaci

je na področju izobraževanja smo pripra
vili enoten predlog, ki zajema konkretno 
izobraževanje in vse potrebne obrazce za 
dokumentiranje izobraževanja. Z osvo
jitvijo predloga pričakujemo urejenost in 
spremljanje izobraževanja tudi v organi
zacijah, kjer ni nameščenih posebnih re
ferentov za izobraževanje. Kot smo In
formirani je več organizacij vso eviden
co že nastavilo po izdelanem predlogu.

Prav tako smo pripravili enotni predlog 
za knjiženje in evidentiranje finančnih 
sredstev, porabljenih za izobraževanje. 
Ta predlog opredeljuje, kaj spada v izo
braževanje, kot finančni strošek. Določe
ne stvari Še razčiščujemo z odgovornimi 
institucijami.

Da bi podali jasna navodila o vode
nju celotne evidence, bomo organizirali 
poseben seminar za delavce s področja 
izobraževanja.

Izobraževanje iz varstva pri delu

Ta programska naloga v letu 1973 ni 
prišla v obravnavo, ker je bil v pripravi 
in je že izdelan osnutek novega Zakona 
o varstvu pri delu kateri bo prinesel go
tovo novosti tudi v zvezi s to problema
tiko. Naloga bo obravnavana v letu 1974.

Druge naloge:
Ker na poklicnih šolah ni na razpolago 

določenih in potrebnih učbenikov za 
strokovne predmete, se je KI G angažiral 
skupaj i Zavodom za šolstvo, tudi ha tej 
nalogi! Akcija pridobivanja učbenikov in 
skript je v teku.

Obravnavano je bilo več drugih na ^ 
in problemov. Stališča gradbeništva 
bila posredovana tistim, ki so od naS 
želeli.

Sodelovanje organizacij z »intere ^ 
skupnostjo« in izpolnjevanje pogodb«? 
obveznosti

Iz poročila je razvidno, da je bila ^ 
javnost »Interesne skupnosti« v letu ^ 
zelo pestra. Število članic se je pove 
iz 64 v letu 1972 na 92 v letu 1973.

Dejavnost »Interesne skupnosti ^ 
omogočile članice, katere so s finanču 
sredstvi pripomogle k realizaciji Pr<0°^ 
ma. Kar zadeva izpolnjevanje pogodb6^ 
obveznosti so razen dveh vse organ-'23 
le-to izpolnile. ^

Začrtana pot reševanja problem°v ^ 
»Interesni skupnosti« torej kaže, da flt 
njeno delovanje v bodoče še krepil'^ 
oziraje se na to, ali bo prišlo do usl^gtj

d1>

vitve »Posebne izobraževalne skup 
za gradbeništvo.«

V ta namen je zainteresirati vse 
Pisnike samoupravnega sporazum9 ^ 

gradbeništvu, IGM in sorodnih 
stih, da sodelujejo z »Interesno 
n°stj°«. y

Prav pri tem sodelovanju se v . 
njem letu moramo pohvaliti, toda ° ^ 
pri vseh članih. Nujno pa: je, da b° j/ 
poslovanje ob pomoči in razuh16^}) 
vseh organizacij in drugih zainteresi 
v prihodnjem letu še uspešnejše!
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